
Четвъртък
29 юли 2010, брой 142 (4953)

цена 1.50 лева

Моника Панайотова, председател на парла-
ментарната комисия по европейските въпроси 
и контрол върху европейските фондове  пред 
в. „Пари”

USD/BGN: 1.50541   

+0.32% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.29920  

     -0.31% 
Българска народна банка

Sofix: 362.65 

    +1.06% 
 Българска фондова борса

Новини ▶ 6Интервю ▶ 15 
Заслужаваме шестица за 
подобреното усвояване на 
европарите

BG40: 103.96 

+0.95% 
  Българска фондова борса

Компании ▶ 8

Не е ясно какво е останало  
от „Кремиковци”

Компании ▶ 9

Американският посланик 
подкрепи проект и на AES

Ден след обявлението 
за продажба 
на комбината 
украинците от 
„Ворскла Стийл 
България” съобщиха 
за куп злоупотреби

Американската 
компания AES 
има плановe  да 
построи в България 
най-големия 
соларен парк в 
Европа

Български находища 
може да намалят цената 
на газа с 5-10%

Новини ▶ 6

Аптеките без естествена 
светлина остават
Още една година 
гратисен период 
и смекчаване на 
изискванията за 
естествена светлина в 
обектите са договорили 
собствениците на аптеки 

Опасните дългОве

Общите задължения на държавата и на частните компании в България достигнаха 
37 млрд. лв. Това нарежда страната на първо място в ЕС по задлъжнялост и 

заплашва икономиката от серийни фалити  ▶ 4-5
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Печеливш
Сам Лейдлоу

Губещ
джеймс Макнърни 

 
British Gas отбеляза оперативна печалба 585 млн. GBP за пър-
вото полугодие, което е увеличение с 98% спрямо същия пери-
од на миналата година. Компанията снабдява с газ повече от 
половината домакинства във Великобритания. Изпълнител-
ният директор на компанията майка Centrica Сам Лейдлоу 
обясни големия ръст с това, че през миналата година бизнес 
групата е нараснала с 40% в резултат на придобивания.

Boeing отбеляза спад в печалбата за второто триме-
сечие. Компанията отчете 787 млн. USD печалба, което 
е с 21% по-малко от същия период на 2009 г. Оборотът 
също е спаднал с 9% спрямо предходното тримесечие. 
Изпълнителният директор на компанията Джеймс Мак-
нърни обяви, че е спокоен и прогнозите за следващата 
година са за растеж.

Мнения

По темата „63% от бъл-
гарите няма да почиват 
през лятото”

Ами, да - от години е 
така. Социолог съм и не за-
белязвам особени промени. 
Е, има де: няма ги пионер-
ските лагери, профсъюзни-
те школи, тротинетки-
те - също ги няма!

Читател

По темата „кабине-
тът залага на прекалено 
оптимистичен ръст за 
2011 г.”

Четем и помним написа-
ното: пояснения, извине-
ния от типа „такова беше 
виждането” няма да прие-
мем. Макар да го харесваме 
без някакви алтернативи. 
Изобщо - бодрячески песи-
мизъм!

Четящ 

▶

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Купувачи „изпускат” 
харесвани имоти. 
Кризата е изравнила 
наемите в центъра и 

„Младост”

2 Кабинетът залага 
на прекалено опти-
мистичен ръст за 
2011 г. От макро-

рамката за следващата 
година не става ясно от-
къде ще дойде този ръст 
на икономиката, смята 
Георги Прохаски, директор 
на Центъра за либерални 
стратегии

3Пречистването на 
водите - за следва-
щата петилетка. 
70 нови съоръжения 

трябва да бъдат постро-
ени до края на годината, 
което няма как да се случи

Отново за продан  
и отново съмнения
“Кремиковци” за пореден 
път е на масата за продан, но 
този път чисто от задължения. 
Преминал през процедурата по 
несъстоятелност, на 13 септем-
ври комбинатът трябва да бъде 
продаден целият, а не на части. 
Само ден след излизането на 
обявлението за търга обаче се 
появиха и първите съмнения, 
че комбинатът “Кремиковци” 
отново може да бъде работещо 
и печелившо предприятие, без 
да бъде източвано. Компанията 
“Ворскла Стийл България”, ко-
ято за три месеца преработваше 
скрап на ишлеме в дружеството, 
изказва подозрение дали произ-
водствените активи на комби-
ната, които се предлагат, ги има 
наистина и дали са в състоя-
ние отново да бъдат пуснати в 
действие (виж стр. 8).  Веднага 
се намериха експерти, които 

коментар

Проблемът 
е, че нико-
га не е било 
прозрачно 

какво точно става в 
това предприятие

Мила кисьова
mkisiova@pari.bg

твърдят, че състоянието на ком-
бината е плачевно и че търгът 
ще се провали поради липса на 
интерес. А това в крайна сметка 
ще доведе до разпродажба актив 
по актив.

За да не се случи това, синдика-
тите побързаха да предупредят, 
че няма инвеститор, който да 
извади 560 млн. лв., без да е си-
гурен в тази инвестиция. Затова 
държавата трябва ясно да каже 
такова голямо металургично 
предприятие вписва ли се във 
визията за развитие на иконо-
миката на страната. Помним 
какви ли не идеи, лансирани за 
това какво трябва да се появи 
на мястото на “Кремиковци”, 
докато продължаваше неговата 
агония.  Проблемът е, че нико-
га не е било прозрачно какво 
точно става в това предприятие. 

И години наред продължават 
да изскачат скандални истории, 
свързани с компании и лица на 
входа и изхода му. Никога не е 
била прозрачна и позицията на 
държавата, която продължава да 
притежава 25% от дружеството. 
Нито какво става с обвинените 
от поредния скандал. 

Време е наистина държавата 
да покаже, че един процес по 
несъстоятелност може да про-
тече без скандали, достатъчно 
прозрачно и да е ясно кой и защо 
печели търга. Ако това е гаран-
тирано, сигурно е, че ще има 
нормални инвеститори. Защото, 
ако наистина кризата си отива, 
сега е времето да се направи 
инвестиция в ново производство, 
за да се яхне после вълната на 
растежа. Поне така пише в учеб-
ниците. 
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Доходността от левовите 
депозити намалява, а от ев-
ровите се увеличава, показва 
статистиката на БНБ

USD/BGN:  1.50068  

-0.78%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30330  

     +0.79%
Българска народна банка

Sofix: 358.83 

     +0.04%
Българска фондова борса

Компании и пазари ▶ 9

“Луфтханза Техник” ще инвестира 
близо 1 млн. лв. в летищна 
инфраструктура

Компании  ▶ 8
Потребителските 
кредити 
поевтиняват

BG40: 102.98 

-0.92%  
Българска фондова борса

Коментар ▶ 2
Бясна скорост 
и малко 
мистика
За следващите две 
години управляващи-
те очакват около 5% 
подем на икономиката. 
Откъде точно ще дойде 
той, при условие че 
инвестициите рязко 
падат, а потреблението 
се свива

Компании ▶ 9
“Кремиковци” 
ще се разпродава 
на 13 септември

Началната цена на 
търга с тайно наддаване 
тръгва от 565 млн. лв.

Застраховане ▶ 15
Приходите от 
“Гражданска 
отговорност” 
отново растат

Приходите от продажба 
на задължителната за-
страховка “Гражданска 
отговорност” отчитат 
трети пореден ръст на 
годишна база до края 
на май

Чистото море 
се отлага

До края на годината 
България е длъжна 
да изгради 70 нови 
пречиствателни станции, 
но това няма да се случи. 
Проблемът е най-видим 
по Черноморието, но 
нито държавата, нито 
хотелиерите искат да 
поемат разходите ▶ 4-5

Подробности четете на стр. 10

СнИМКА МАрИнА АнГЕЛОВА
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нашата полиция

цитат

Председателят на който и да е съд, 
включително и на Върховния, не е на-

чалник на съдиите. За разлика от дру-
ги структури като армия и полиция

Число на деня

100 
 хил. лв. за авторски права дължи община Каварна, твър-

дят от „Музикаутор”. Сдружението е изпратило нотари-
ална покана до общината да плати за рок феста, в който 
участват 20 музикални групи 

▶

 Лазар Груев, председател на ВКС, за критиките от Бойко Борисов

Как синдикатите успяха да заблудят 
преимера за осигуровките

коментар

Миналия петък 
синдикатите се срещнали 
с премиера. Според съоб-
щение на интернет страни-
цата на КНСБ синдикатите 
са против увеличаването 
на осигурителния стаж 
и възраст, а вместо това 
предлагат увеличаване на 
осигуровките.

Като аргумент 
синдикатите дали при-
мери с други страни, които 
са увеличили осигуровките 
още през 2009 г. Унгария 
била повишила осигуров-
ките с 6%, Русия с 3%, 
Литва с 2% и др. Според 
синдикатите премиерът 
се бил съгласил с техните 
аргументи.

 Министърът на вътрешните работи цветан цветанов, следван от охранителите си, пристига  
за изслушването в народното събрание СниМКа Марина ангелоВа

▶

„По-бързата” полиция и спящите зад вратата
Използваната сила е 
прекомерна и поради 
това незаконна според 
правозащитник

Министърът на вътреш-
ните работи Цветан Цве-
танов се опита да извини 
в парламента действията 
на полицаите по време 
на полицейската акция 
в Кърджали, при която 
пострада невинно семей-
ство. Опозицията оба-
че обяви нахлуването в 
частния дом и начина, по 
който са се развили съби-
тията, за нарушение на 
конституционните права 
на потърпевшите.   

За да разкаже защо се 
е стигнало до наранява-
нето на невинно моми-
че, вътрешният министър 
разказа пред депутатите 
подробно хронологията 
на събитията от полицей-
ската акция. Оказа се, че 
полицаите неслучайно 
нахлули в апартамента на 
Айсел и Сабахатин Муста-
фови. По техен сигнал си-
нът на Мустафови - Кадир 
Мустафа,  поръчал прос-
титутки за свои приятели 
от сводника Джем, който 
е бил реалният обект на 
полицейската операция. 
След като не открили из-
дирваните в апартамен-
та, служителите на МВР 
обяснили на семейството, 
че извършват специализи-
рана полицейска опера-

ция. По думите му Айсел 
и Сабахатин не са оказали 
съпротива. Единствената 
жертва на „по-бързите” 
според Цветанов действия 
на полицаите е дъщеря-
та. Тя била объркана с 
проститутка и в опита на 
служителите на МВР да 
бъде заловена й е нанесе-
на травма на главата.  

За да е правомерно вли-
зането в жилището, тряб-
ва да има данни за извър-
шено тежко престъпление 
там.  Очевидно в този слу-
чай такава информация 
не е имало, което прави 
действията на полицията 
неоснователни, каза за  
в. „Пари” специалистът по 
наказателно право Йонко 
Грозев. Според него греш-
ката на служителите на 
МВР е била, че са се до-
верили на не достатъчно 
прецизна информация и 
са изпуснали основния 
заподозрян. Използването 
на сила във всички слу-
чаи е въпрос на преценка 
в конкретна ситуация. В 
случая никой не е оказал 
съпротива в жилището 
- в този смисъл силата, 
която е била използвана от 
полицейските служители, 
е прекомерна и поради 
това незаконна, коментира 
Грозев.

Информацията, че Кадир 
Мустафа е председател на 
младежката организация 
на ДПС, измести акцента 
от спорните полицейски 

Нека разгледаме тези 
„аргументи”. Например 
Унгария, за която синдика-
тите твърдят, че е пови-
шила осигуровките с 6%, 
докато страната миналата 
година обяви, че ще намали 
осигуровките, и то с цели 
5%, а в допълнение ще 
намали и данъка върху 
доходите.

Отваряме изданието на 
Евростат Taxation trends 
in the European Union 2010, 
което излезе наскоро. Как-
во пише там за Унгария? 
Пише, че в средата на 2009 
са намалени с 5% осигу-
ровките за хората с ниски 
доходи, а от началото на 
2010 г. това намаление ва-

жи за всички, намалени са 
също корпоративният и по-
доходният данък. Вдигнат 
е единствено ДДС, защото 
Унгария беше фалирала.

Какво се оказва? В 
Унгария не само не са 
увеличили рязко осигуров-
ките, но всъщност рязко 
са ги намалили (и това 
действие е подкрепено и 
похвалено от МВФ). И това 
не е всичко. След послед-
ните избори в Унгария но-
вото правителство планира 
допълнителни намаления 
и въвеждане на плосък 
данък. Дали ще успее да 
изпълни тези обещания, 
разбира се, зависи от успе-
ха в бюджетната стабилиза-

ция, но това е друга тема.

Накратко примерът на 
Унгария въобще не под-
крепя тезата на синдикати-
те, че трябва да се вдигат 
осигуровките и да се 
премахне плоският данък. 
Точно обратното.

Нека да видим и друг 
пример на синдикатите - 
Литва. Вярно, Литва въведе 
здравна осигуровка от 6% 
през 2009 г. Но в същото 
време Литва намали данъка 
върху доходите със същия 
процент. В крайна смет-
ка общото бреме не се е 
увеличило. И тук не може 
да се търси аргумент за 
вдигане на осигуровките.

Между другото от на-
чалото на кризата почти 
всички страни от ЕС са на-
малили облагането на труда 
по един или друг начин. 
Защото това насърчава съз-
даването на работни места.

Време е синдикатите 
да си признаят истината 
- сегашната пенсионна сис-
тема има големи проблеми 
и трябва да се промени. 
Вдигането на осигуровките 
не може да спаси систе-
мата. Или трябва шоково 
да се вдигне възрастта за 
пенсиониране, или трябва 
да се върви към капита-
лова пенсионна система. 
Последният вариант е 
по-добър.

Вдигането на 
осигуровките 

не може да спаси 
системата

Георги ангелов, 
старши икономист  
в “отворено общество”

действия. Вътрешният 
министър каза, че след 
инцидента среща с него е 
поискал депутатът от ДПС 

Ремзи Осман, а телефонни 
разговори с Цветанов са 
провели министърът на 
културата Вежди Рашидов 

и депутатът от ГЕРБ от 
Кърджали Цвета Кара-
янчева. Министърът не 
отговори на въпроса дали 

полицаите са се опитали 
да подкупят семейството, 
за да не огласява случая.

елина Пулчева
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Според данни на Евростат 
задълженията на нефинансовите 
компании са близо 180% от БВП
За последните 5 години 
външният дълг на България 
(в това число държавен и 
частен) е нараснал с малко 
над 20 млрд. лв. Към края на 
март общият брутен дълг е 
36.5 млрд. лв. Това показват 
данните на БНБ.

З а  р а з л и ка  о б ач е 
от  повечето водещи 
европейски икономики, 
к ъ д е т о  п о - го л я м ат а 
част от дълга се пада на 
държавния сектор, у нас 
частните компании са по-
задлъжнели. Именно това 
е и един от рисковете пред 
икономиката ни - големият 
размер на частния дълг. 
Негативните ефекти от 
нарастващата задлъжнялост 
на частния сектор може да 
заразят банковата система, 
тъй като поради липсата на 
пари фирмите няма да може 
да погасяват кредитите си. 
Това е едната страна на 
монетата. Другата е, че 
има опасност някои от 
фирмите да фалират, което 
пък ще доведе до ръст на 
безработицата и спад на 
постъпленията от данъци в 
бюджета. 

Първенец
България е на първо 
място в ЕС по 

Биляна вачева
bvacheva@pari.bg

брутен дълг спрямо БВП. 
Според последните данни на 
Евростат дългът на цялата 
икономика е близо 113% 
за 2008 г. Парадоксално, 
но факт е, че след нас 
се нареждат Гърция, 
Португалия и Унгария, чиято 
задлъжнялост е съответно 
90.25, 97.02 и 107.89%. С 
най-ниско ниво на общата 
задлъжнялост в Европа са 
Италия, Франция, Австрия.

Частен дълг
България държи и палмата 
на първенството на Стария 
континент по частен външен 
дълг. За 2008 г. той е 
стигнал близо 
180%, година 

по-рано е бил дори над 
200%. След страната ни с 
най-големи корпоративни 
задължения се нареждат 
Португалия (162.42%), 
Испания (138.3%), Швеция 
(118.33%), Унгария (112.62%) 
и Италия (100.29%).

Домакинства
По критерия външен дълг 
на домакинствата България 
е в дъното на класацията. 
У нас задлъжнялостта на 
домакинствата е ниска в 
сравнение с натрупаните 
дългове на европейците 
- около 54%. Най-големи 
дългове имат домакинствата 
в Италия (165%), Холандия 
(122.34%), Португалия 
(120.21%) и Франция 
(117.03%).

Правителство
България е сред от-
личниците в 
Е в р о п а 

по размер на публичния 
външен дълг. В момента 
той е около 14%. Много 
често финансовият минис-
тър Симеон Дянков изтъква 
това предимство. Преди 
дни той отново напомни, 
че страната ни е на второ 
място по този показател в 
ЕС след Естония. С най-
голям публичен дълг са 
Италия (89.87%), Гърция 
(77.72%), Унгария (51.99%) 
и Португалия (48.03%).

Преди месец в редовния 
си доклад Европейската 
централна банка посочи, че 
основната заплаха в региона 
продължава да бъде лошото 
състояние на публичните 
финанси на някои държави. 
От ЕЦБ предупреждават, 
че високата задлъжнялост 
в комбинация с ниски 
приходи и ограничен 
достъп до кредитиране са 
друг риск, пред който е 
изправена финансовата 
стабилност в ЕС.

Масло  
в огъня
У нас неразплащането на 
правителството с бизнеса 
допълнително утежни 
положението на фирмите. 
В момента част от тях 
може да си получат парите 
от Българската банка 
за развитие, като им се 
удържат 7%. Все още обаче 
от дължимите 660 млн. лв. 
(официално признати за 
миналата година) банката е 
платила едва 124 млн. лв.

Колкото повече,  
толкова повече
От Българската стопанска 
камара непрекъснато на-
стояват да има заложени 
срокове, в които бизнесът 
да може да си получи 
парите. Техни 
о ц е н к и 
п о -

казват, че у нас междуфир-
мената задлъжнялост е око-
ло 160 млрд. лв. Тя по всяка 
вероятност ще стигне 200 
млрд. лв., прогнозира пред-
седателят на БСК Божидар 
Данев. Ще има и фалити на 
фирми, особено онези, ко-
ито не са преценили добре 
рисковете, допълни той. 
Това ще доведе и до ръст 
на безработицата. Ефектът 
на доминото ще застигне и 
банковата система, тъй като 
необслужваните кредити 
растат с бързи темпове, 
предупреди Данев. 
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Най-засегнатите  
сектори са строи-
телството, селското 
стопанство и транс-
портните услуги

Фалитите на фирми у нас 
са нараснали три пъти. Това 
показват данните на меж-
дународната компания за 
управление на кредитния 
риск „Кофас-България”, 
публикувани в началото на 
юли. Застрашително расте 
и броят на фирмите в откри-
та процедура по несъстоя-
телност. За деветте месеца 
на 2009 г. той се е увеличил 
със 141%.  

Трудностите  
предстоят
Фирмите, които фалират и 
напускат пазара, ще продъл-
жат да се увеличават заради 
свитото кредитиране, липса-
та на оборотни средства и 
спада на икономиката, каза 
Цветан Симеонов, предсе-
дател на Българската тър-
говско-промишлена палата. 
Друга причина за ръста на 
фалитите са лошото упра-
вление на риска, свитите 
пазари и липсата на допъл-
нителен капитал.

Най-рискови
Компании банкрутират в 
почти всички сектори на ико-
номиката. Според „Кофас” 
най-застрашени са тези в 

Фалитите на фирми са  
нараснали три пъти

 Компаниите от строителния бранш са най-застрашени от банкрут 
                   снимка марина ангелова

▶

В ЕС публичен дълг и 
дефицит са мръсни думи
В Европейския съюз 
думите публичен дълг и 
бюджетен дефицит вече 
са мръсни. Фактът, че 
правителството допусна 
по-голям дефицит за 
тази година и планира да 
го финансира в емисия 
облигации, навежда 
на мисълта чуждите 
инвеститори, че брут-
ният външен дълг на 
България ще расте. Той 
и в момента е на нива от 

Георги Ганев, 
програмен 

директор на 
Центъра за 

либерални  
стратегии

Коментар

строителството, транспорта, 
селското стопанство, тексти-
ла и тежката промишленост. 
Именно в тези сектори се на-
блюдава и най-голямо заба-
вяне на разплащанията. Това 
са секторите, които преди 
кризата растяха най-много, 
така че логично те сега да са 
и най-потърпевши, коменти-
рат анализатори.

В  Източна Европа топсек-
торите по забавени плаща-
ния са селското стопанство, 
електрооборудването, хи-
мическата промишленост и 
автомобилопроизводството.

Очакванията са у нас 
просрочията да се увеличат 

100% от БВП.

Смятам, че каквото и 
да планира финансо-
вият министър Симеон 
Дянков - да увеличава 
дълга и дефицита, ще 
получава шамари от 
Брюксел. Европейските 
политици вече са стана-
ли крайно нетолерантни 
към всяка държава, 
чиито дългово бреме и 
дефицит се увеличават.

Всяка шеста бъл-
гарска фирма е 

билa застрашена от фа-
лит през 2007 г. заради 
просрочени плащания, 
сочи изследване на гер-
манската компания за 
финансови услуги  
Otto Group

с нови 10% през първата 
половина на 2010 г. спрямо 
края на 2009 г.

Лавина
Според изчисления на Бъл-
гарската стопанска кама-
ра най-голям е делът на 
фалитите в строителния 
сектор. Само в този бранш 
се очаква да фалират около 
2 хил. фирми. 

Вторият сектор, в кой-
то се очакват сериозни 
банкрути, е търговията на 
дребно. Следват селското и 
горското стопанство, транс-
портните услуги, сферата 
на услугите. 

Ресурсите  
са ограничени
Една от основните причи-
ни, поради които се сти-
га до фалит, е липсата на 
оборотни средства, което 
пречи да се обслужват за-
дълженията към банките. 
Междуфирмените задъл-
жения и голямата кредит-
на експозиция на част от 
фирмите, както и непла-
щанията на държавата към 
фирмите независимо от 
обещанията са още една 
причина за верижни фали-
ти, коментира председате-
лят на БСК. 

Биляна вачева

Чуждите инвеститори са притеснени  
от огромните корпоративни дългове

Позиция

В очите на инвести-
торите България стои 
горе-долу добре от гледна 
точка на бюджетния 
дефицит, свиването 
на дефицита по теку-
щата сметка, ниската 
инфлация, публичният 
дълг/БВП също е един от 
най-ниските в региона. 
Проблемът е, че задълже-
нията на фирмите са ог-
ромни и като цяло дългът 
на икономиката е доста 
по-голям от БВП, което 
пък създава притеснения 

у чуждите играчи. 

Основният проблем за 
тях, на първо място, е 
пазарът, той е малък, а 
на второ - качеството на 
институциите - бюрокра-
цията и корупцията. Това 
са наслоени впечатления 
от години, които много 
трудно ще се преодолеят 
за месец-два. Сега за 
правителството едно от 
предизвикателствата е 
да успее да стимулира 
вътрешното търсене.

валери 
Петров, 

съдружник във 
фонда за риско-

во инвестиране 
Bancroft
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горското стопанство, транс-
портните услуги, сферата 
на услугите. 

Ресурсите  
са ограничени
Една от основните причи-
ни, поради които се сти-
га до фалит, е липсата на 
оборотни средства, което 
пречи да се обслужват за-
дълженията към банките. 
Междуфирмените задъл-
жения и голямата кредит-
на експозиция на част от 
фирмите, както и непла-
щанията на държавата към 
фирмите независимо от 
обещанията са още една 
причина за верижни фали-
ти, коментира председате-
лят на БСК. 

Биляна вачева

Чуждите инвеститори са притеснени  
от огромните корпоративни дългове

Позиция

В очите на инвести-
торите България стои 
горе-долу добре от гледна 
точка на бюджетния 
дефицит, свиването 
на дефицита по теку-
щата сметка, ниската 
инфлация, публичният 
дълг/БВП също е един от 
най-ниските в региона. 
Проблемът е, че задълже-
нията на фирмите са ог-
ромни и като цяло дългът 
на икономиката е доста 
по-голям от БВП, което 
пък създава притеснения 

у чуждите играчи. 

Основният проблем за 
тях, на първо място, е 
пазарът, той е малък, а 
на второ - качеството на 
институциите - бюрокра-
цията и корупцията. Това 
са наслоени впечатления 
от години, които много 
трудно ще се преодолеят 
за месец-два. Сега за 
правителството едно от 
предизвикателствата е 
да успее да стимулира 
вътрешното търсене.

валери 
Петров, 

съдружник във 
фонда за риско-

во инвестиране 
Bancroft
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“Русалка”
Каварна

Балчик

“Албена”

Варна

“Каварна” �

Графика: Гриша Струнджев

Платформа “Галата”

“Галата�изток” �

“Каварна” �

“Каварна�изток”  �

“Калиакра”  �
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“Газът може да поевтинее с 
5-10% от октомври тази го-
дина”, съобщи министърът 
на икономиката и енергети-
ката Трайчо Трайков след 
среща с изпълнителния 
директор на “Мелроуз ри-
сорсиз Плс” Дейвид Арчър 
и посланика на Великобри-
тания Стийв Уилиамс. Това 
трябва да е допълнително 
намаление на цената на 
природния газ след поиска-
ните 15% от “Газпром”. 

Находища спасители
Компанията за проучване, 
разработка и добив на нефт 
и газ е открила залеж на 
природен газ при проучване 
в район “Каварна-изток”. 
Това е третото находище 
след “Каварна” и “Калиак-
ра” в черноморския шелф. 
“Трите заедно имат пред-
помагаем резерв от над 3 
млрд. куб. м природен газ”, 
каза Арчър. “Това количе-
ство може да осигури 20% 
от консумацията на газ в 
България за 6 години. Цена-
та на българския газ трябва 
да е доста под 300 USD 
на 1000 куб. м”, допълни 
Трайков. 

Сроковете за конце-
сиите
На следващото заседание 
на правителството ще бъде 
разглеждано предоставяне-
то на концесия на “Мелроуз 
рисорсиз” за търговско про-
изводство на газ. “След като 

Български находища може да 
намалят цената на газа с 5-10%
Британската “Мелроуз рисорсиз” е открила залежи, 
които ще осигурят 20% от потреблението за 6 години 

получим концесията за на-
ходище “Каварна”, незабав-
но ще започнем да полагаме 
тръбите между кладенците 
и нашата съществуваща ин-
фраструктура. Във всички 
случаи до няколко месеца, 
т.е. навреме за зимния се-
зон, ще приключим”, обясни 
Дейвид Арчър. За компания-
та е изключително важно да 
подпише този концесионен 
договор бързо, защото по-
лагането на тръбопровода 
трябва да стане през август, 
тъй като това може да стане 
само при добри метеороло-
гични условия. Освен това 
тръбополагащата машина 
трябва да работи по дру-
ги проекти и следващата 
възможност да се върне в 
Черно море е най-рано през 
лятото на 2011 г. 

“Мелроуз рисорсиз” съ-
общи още, че очаква да 
получи концесия и за нахо-
дище “Калиакра”, но през 
октомври. 

Дейвид Арчър увери, че 
компанията му има добри 
отношения с “Булгартранс-
газ” и българското друже-
ство може да транзитира 
каквито и количества да 
заяви “Мелроуз”. 

Компанията работи в 
България от 12 години и 
досега е инвестирала 250 
млн. USD. Други около 65 
млн. USD са инвестирани 
за пускане в производство 
на газ. 

Красимира Янева

Аптеките без естествена светлина остават
Още година гратисен 
период и смекчаване 
на изискванията за 
естествена светлина 
в обектите са догово-
рили собствениците 
на аптеки 

Асоциацията на собстве-
ниците на аптеки (АСА) и 
Българският фармацевти-
чен съюз (БФС) са постиг-
нали компромис относно 
изискванията за естестве-
но осветление в аптеките, 
заложено в Наредба 28 на 
Министерството на здра-
веопазването. Договорено 
e да бъде допуснато и из-
куствено осветление, както 
и още една година гратисен 
период за обектите, които 
трябва да направят тази 
промяна. “Няма да се затва-
рят денонощните аптеки, 
това са спекулации”, каза 
Мирослав Ненчев, предсе-
дател на УС на БФС. Ако в 
аптеките няма естествена 
светлина, то изкуствената 
трябва да е не по-малко от 
500 лукса, обясни Ненчев. 

Относно изискването в ап-
теките да работят само дип-
ломирани фармацевти обаче 
не е постигнат компромис и 
то най-вероятно ще остане, 
каза за в. “Пари” председате-
лят на УС на АСА Николай 
Костов. Двете организации 
се срещнаха с министъра 
на здравеопазването Ана-
Мария Борисова и обсъдиха 
позициите си относно наред-
бата, която трябва да влезе в 
сила от 23 декември т.г.
  
Предложения 
Изискването в аптеката да 
работят само дипломирани 
специалисти означава, че 
консултантите на козме-
тични продукти и техни-
ческият персонал, какъвто 
има в по-големите обекти, 
трябва да бъдат заменени 
с фармацевти и помощ-
ник-фармацевти, което 
според аптекарите пък ще 
рефлектира върху цените. 
Като компромис от АСА 
са предложили на Борисо-
ва изискването да отпадне 
за аптеките, в които има 
изградена самостоятелна 
зона за козметика с отделен 

вход и изход или обособено 
отделно пространство за 
козметика с отделна каса. 

Спорове
Предложението обаче не 
е приемливо за фармацев-
тите. Според Мирослав 
Ненчев, председател на УС 
на БФС, “да работят хора 
без нужното фармацевтич-
но образование в аптеки е 

незаконно”. По думите му 
наредбата е изцяло в защи-
та на пациентите.

Изискването в аптеките 
да има естествена светлина 
бе определено от собстве-
ниците на аптеки като “про-
тиворечащо на здравия раз-
ум”. Според тях то означава 
нощните аптеки, както и 
много от тези в поликлини-
ките, търговските центрове 

и супермаркетите да спрат 
да работят. Сега обаче из-
искванията са смекчени и 
няма да бъде проблем за 
аптеките да ги изпълнят 
през новия гратисен период 
- края на 2011 г.

Официалната позиция на 
здравното министерство за 
промените в наредбата се 
очаква до дни. 

 Ани Коджаиванова

Отчет
14 млн. лв. 
повече здравни 
вноски в София

217 млн. лв. от здравни 
вноски са постъпили по 
сметките на наП софия 
до момента. Парите са 
се увеличили с повече от 
14 млн. лв. спрямо същия 
период на м.г. над 55% от 
планираните за година-
та приходи вече са внесе-
ни в бюджета на нЗОК.

Почти три пъти повече 
са здравноосигурителни-
те вноски, събрани през 
първото полугодие на 2010 
г. от трайно безработни, 
които не получават обез-
щетение от бюрото по 
труда. сумата е 7.5 млн. лв. 
срещу 3.2 млн. лв. за първи-
те шест месеца на 2009 г. 

Близо 62 000 жители, 
обслужвани от столич-
ната наП, се осигуряват 
сами, показват данни-
те. Те са внесли общо 12.5 
млн. лв. 

▶

▶

▶

Денонощните аптеки, както и тези в поликлиники, търговски центрове, су-
пермаркети и други закрити пространства вече не са заплашени от затваряне, 
след като изискването за естествена светлина бе смекчено

▶
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Бизнес климатът слабо се подобри през юли
Сериозни проблеми 
имат фирмите от секто-
ра на строителството и 
търговията на дребно

Общият показател на биз-
нес климата през юли се 
подобрява с 1.4 пункта 
спрямо юни, отчете Наци-
оналният статистически 
институт (НСИ). Причи-
ната за това е подобрени-
ето на бизнес климата в 
промишлеността и секто-
ра на услугите. Въпреки 
общото подобрение някои 
от мениджърите на компа-
нии от различни сектори 
на икономиката не очак-
ват сериозно подобрение 
през следващите месеци 
и остават умерени в прог-
нозите си.

отличници
Показателят на бизнес 
климата в промишленост-
та нараства с 2.3 пункта 
на месечна база. Мени-
джърите на компании от 
този сектор са оптимис-
тично настроени за насто-
ящото бизнес състояние 
на предприятията си. За 
следващите месеци обаче 
очакванията са по-умере-
ни, съобщава НСИ. 

Институтът отчита, че 
се очаква ръст при износа 
на продукция от промиш-

леността, а мениджърите 
оценяват по-благоприятно 
конкурентните позиции на 
фирмите си както на въ-
трешния, така и на външ-
ния пазар. Въпреки ме-
сечното подобрение и по-
зитивните прогнози около 
12.5% от фирмите, рабо-
тещи в промишленост- 
та, предвиждат съкраще-
ния на персонал в следва-
щите месеци.

Бизнес климатът при ус-
лугите също се подобрява, 
като през юли той е с 4 
пункта по-висок в сравне-
ние с предходния месец. 
Мениджърите от този сек-
тор очакват, че през след-
ващите три месеца ще се 
повишат продажните цени 
в сектора на услугите.

Буксуващите  
сектори
За разлика от промиш-
леността и услугите при 
строителството се отчи-
та понижение на бизнес 
климата - с близо 1 пункт. 
„Виновник” за това са 
влошените оценки на на-
стоящото бизнес състо-
яние на предприятията 
от бранша. Строителна-
та активност през юли е 
по-малка в сравнение с 
реализираната през юни. 

Фонд ФЛАГ ще кредитира и проекти, 
за които европарите не са достигнали

Статистика
Какво свърши 
ФЛАГ досега  
▶ От старта на работа-
та на Фонд ФЛаГ в нача-
лото на 2009 г. досега са 
одобрени 105 кредита, 
сключени със 79 общини, 
като общата им стой-
ност е 119 млн. лв.
▶ Чрез предоставените 
заеми се финансират про-
екти по оперативните 

програми „Регионално раз-
витие” и „Околна среда” 
на обща стойност 340 
млн. лв.
▶ „Типичният кредит” е в 
размер на 1.14 млн. лв. за 
срок от 11 месеца. 
▶ За полугодието на 2010 г. 
печалбата от оператив-
на дейност на Фонд ФЛаГ 
е близо 3 млн. лв., като тя 
е почти равна на резулта-
та за цялата предходна 
година.

Общините с добра 
кредитна история 
ще може да теглят 
един заем за няколко 
проекта

Общините с одобрени про-
екти по Оперативна програ-
ма „Регионално развитие” 
(ОПРР), но за които не са 
достигнали субсидии, ще 
може да кандидатстват за 
заем от Фонд ФЛАГ, за да 
реализират планираните ин-
вестиции. Това предвижда 
една от идеите за реформа в 
дейността на специфичния 
инструмент за подпомагане 
на местните власти. 

По изчисления на фонда 
одобрените общински ев-
ропроекти по ОПРР, за които 
не са достигнали субсидии, 
са около 90 и стойността им 
е близо 200 млн. лв. Те са 
свързани с общинската път-
на, образователна и културна 
инфраструктура. 

Условия 
за кандидатстване
„Конкретните условия за 
предоставянето на такива 
заеми ще бъдат обсъдени 
по време на заседание на 
съвета на директорите на 
фонда в края на август и 

12.5
▶ процента от 
промишлените 
предприятия предвиждат 
съкращения в следващите 
месеци

Четвъртък 29 юли 2010  pari.bg

Прогнозите за следващите 
месеци остават неблаго-
приятни, като само 27.4% 
от строителните фирми 
очакват производството 
им да нарасне. 

В сектора на търгови-
ята на дребно се запазва 
низходящата тенденция, 
като бизнес климатът се 
влошава с половин пункт 
в сравнение с предходния 
месец, отчитат от статис-
тическия институт. Тър-
говците на дребно имат 
по-слаби очаквания за 
увеличение на продаж-
бите през следващите три 

месеца. Очакванията на 
предприемачите за по-
ръчки към доставчиците 
също са песимистични.

Спирачките
Несигурната икономиче-
ска среда и недостатъч-
ното търсене затрудня-
ват всички сектори. За 
строителството сериозен 
проблем е и недостигът 
на финансови средства, а 
при услугите най-големи 
проблеми създава конку-
ренцията между фирмите 
в бранша. 

Радослава Димитрова

63% от българите няма  
да почиват през лятото
Около 4% по традиция 
ще почиват в чужбина 
въпреки кризата

Общо 62.5% от българите 
няма да почиват през ля-
тото, показват данните от 
проучване на Национал-
ния център за изследване 
на общественото мнение 
(НЦИОМ). В анкетата са 
участвали 1000 пълнолетни 
лица, като допитването до 
тях е било осъществено 
в периода от 25 юни до 2 
юли. Резултатите от подоб-
но проучване, проведено 
преди две години, не са 
били много по-различни. 
Тогава 64% от българите 
са заявили, че ще останат 
без почивка през летните 
месеци.

Млад столичанин с 
висше образование
Както и в предишните го-
дини, така и през 2010 г. 
три са обществените про-
слойки, в които почиващи-
те са повече от онези, които 
не могат да си позволят 
летен отдих, коментират от 
НЦИОМ. Общо 63% от ви-
сокообразованите българи, 

60% от хората на възраст 
под 30 години и 60% от сто-
личаните са казали, че тази 
година няма да останат без 
ваканция. 

В България има траен дял 
от хора - около 4%, които 
предпочитат да летуват в 
чужбина и които въпреки 
кризата няма да изневерят 
на стандартите си за отдих. 
Това показва сравнението 
между резултатите от про-
учванията на НЦИОМ през 
2008 и 2010 г. 

Морето е  
най-предпочитано
Морето си остава най-
предпочитаната дестина-
ция за лятото. През тази 
година там ще почиват 
21.6%. Два пъти по-малко 
са желаещите да отидат на 
планина - 10.9%. Заради 
кризата и ограничаване-
то на разходите отдихът 
на село или почивката на 
вила стават все по-попу-
лярни.

Дарина Черкезова

5.3 
▶ пункта нараства 
влиянието на 
конкуренцията 
като фактор, 
който пречи за 
развитието на 
сектора на услугите

по всяка вероятност новата 
инициатива ще стартира 
през септември”, каза за  
в. „Пари” Емил Савов, из-
пълнителен директор на 
Фонд ФЛАГ. 

Предвижда се кредитите, 
които ще може да ползват 
местните власти, да бъдат 
дългосрочни - за период от 
7 до 10 години, като лих-
вата ще варира от 3.2 до 
6.2%. По всяка вероятност 
новата инициатива ще бъ-
де в сила само до края на 
годината. 

Общините ще може да 
потърсят кредит от Фонд 
ФЛАГ за целия си проект 
или само за част от него. 
„При всички положения 

те ще си спестят някои от 
разходите, например за ви-
зуализация, което е задъл-
жително перо в бюджета им 
по европроекта”, коментира 
Савов. 

Преференции  
за добрите
От Фонд ФЛАГ разработват 
и нов продукт - „Рамково 
кредитно споразумение”. 
Той ще е насочен към об-
щините, които имат добра 
кредитна история във фон-
да. Те ще може да канди-
датстват за заем, чрез който 
впоследствие да финанси-
рат няколко свои проекта 
едновременно.

Дарина Черкезова

 Морето е най-предпочитаната дестинация за  
лятна почивка. Тази година там ще прекарат вакан-
цията си 21.6% от българите   снимка емиЛия кОсТадинОва

▶

Строителство	 Несигурна	икономическа	среда	
	 Финансови	проблеми	 	
	 Недостатъчно	търсене

Търговия на дребно	 Търсене		 	 	
							 Несигурна	иикономическа	среда	
							 Финансови	проблеми

Услуги	 Несигурна	икономическа	среда	
			 Конкуренция	в	бранша	 	
			 Финансови	проблеми

▶ Топ 3 на основните проблеми пред 
фирмите

Съставен показател на бизнес климата
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Промишленост Строителство Търговия на дребно Услуги

Графика: Гриша Струнджев
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Не е ясно какво е останало 
от “Кремиковци”
Имаме подозрение, че голя-
ма част от активите на “Кре-
миковци” са само на хартия. 
Това заяви  управителят на 
“Ворскла Стийл България” 
Виктор Деменюк ден след 
като синдикът на фалира-
лото дружество публикува 
обявление за продажбата му 
на търг с тайно наддаване. 
Той ще се проведе на 13 
септември, а началната цена 
за всички производствени 
активи на дружеството в 
пакет е 565.517 млн. лв.

Оздравяване 
или ликвидация
“Металургичният комбинат 
можеше да бъде оздравен, 
но за съжаление победиха 
привържениците на ликви-
дирането му”, каза Деменюк. 
По думите му синдикът и 
ръководството на “Креми-
ковци”, което все още е там, е 
направило всичко възможно 
да изгони “Ворскла Стийл 
България” и така “да раз-
чисти пътя за ликвидацията 
на комбината”. Компанията 
е дъщерна на групата “Фи-
нанси и кредит” на украин-
ския бизнесмен Константин 
Жеваго и бе създадена с цел 
да участва в закупуването 
на “Кремиковци”. През ля-
тото на 2008 г. с тогавашния 
индийски изпълнителен ди-
ректор “Ворскла” подписа 
договор за производство на 
стомана на ишлеме с намере-
ние по-късно тя да придобие 
активите на дружеството. 

Кандидат-купувачът оперира 
три месеца на територията на 
комбината - от края на юли 
до края на октомври 2008 г.

Нарушения
“Натъкнахме се на притес-
нителни неща и с неудобни-
те си въпроси прекрачихме 
територия, в която никой не 
е очаквал да навлезем”, каза 
Деменюк. Първият пример, 
който той даде, е за източ-
ване на ДДС чрез продажба 
на хвост от “Кремиковци” 
АД към “Кремиковци Рудо-
добив” ЕООД, което е 51% 
негова собственост. “По за-
кон при сделки с отпадъци 
не се начислява ДДС, но във 
фактурите открихме платен 
данък за 1.3 млн. лв.”, каза 
Деменюк. Интересна под-
робност е, че останалите 
49% се държат от “Руа Бъл-
гария”, която е собственост 
на Виктор Деменюк.

Украинците твърдят, 
че незаконно, без лиценз 
“Кремиковци” е продавало 
електроенергия на 39 други 
компании, които работят на 
територията на комбината, 
като е получавало за то-
ва приходи от 1.5 млн. лв. 
месечно при цени, с 20% 
по-високи от тези на НЕК. 
“Тези пари не са отивали 
в НЕК”, твърди Деменюк. 
Годишно приходите са били 
около 17 млн. лв. при задъл-
жения на комбината към 
НЕК за около 70 млн. лв. 

Украинските представите-

ли закупуват 200 хил. т  скрап 
и инвестират общо 100 млн. 
лв. в суровини и материали 
за производството, както и 
за изплащане на заплати, 
забавени от напусналия вече 
индийски собственик Пра-
мод Митал. “Кремиковци” 
ни дължи 25 млн. лв. за 25 
хил. т готова продукция, 
която въпреки решението на 
съда, че е наша собственост, 
бе продадена през ноември 
2009 г. на Държавен резерв 
от синдика Цветан Банков, 
припомня Виктор Деменюк. 
В момента “Ворскла Стийл 
България” и “Кремиковци” 
се съдят. 

От вторник (27 юли), ко-
гато излезе обявлението за 
продажба на “Кремиковци”, 
телефонът на синдика Цве-
тан Банков е изключен.

Интерес към търга
На този етап не можем да 
кажем ще участваме ли в 
търга, заяви Деменюк. “Вор-
скла” обаче едва ли ще бъде 
допусната до търга, защото 
в момента е обявена в със-
тояние на неплатежоспособ-
ност заради фирмени заеми. 
Деменюк твърди, че това са 
фирми от групата на Жеваго 
и несъстоятелността е поис-
кана като законово задълже-
ние при невъзможност да се 
върнат заемите. Ако все пак 
бъдем допуснати до участие, 
за нас е важно да видим ак-
тивите, казва Деменюк. 

Мила Кисьова

“Ворскла Стийл България” съобщи за злоупотреби в комбината

Резултати
Приходите на 
“Изи Кредит” 
скачат с 30%
Приходите на “Изи 
Кредит” се увеличават с 
над 30% до 14.2 млн. лв., 
показва неконсолидирани-
ят отчет на дружеството 
за първото шестмесечие 
на годината. Печалбата на 

компанията преди облага-
не с данъци се увеличава 
със 124% на годишна база 
и достига 4.3 млн. лв. В 
края на юни собственият 
капитал на компанията 
се увеличава със 73% и 
достига 13.5 млн. лв. От-
пуснатите от дружеството 
“бързи” кредити за периода 
януари - юни са с 26% по-
вече в сравнение със същия 
период на миналата година. 

Така броят на отпуснатите 
от компанията заеми за пе-
риода достига 49 хил. Ръст 
има и в броя на клиентите, 
които вземат пари назаем - 
21% за периода до общо 
над 64 хил. души, показват 
данните на компанията. 
Кредитният портфейл на 
дружеството достига 19.8 
млн. лв., което е ръст от 
7% в сравнение с първото 
полугодие на 2009 г. 

КОМпаНИИ 
И пазарИ
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Кабинетът покани “Арселор Митал” да участва в търга

Кандидати
Кой още се 
интересува от 
комбината

Украинската “Смарт 
груп”, свързвана с биз-
несмена Ринат Ахмедов, 
която в края на 2008 г. 
предложи оздравите-
лен план за пет години да 
вкара 220 млн. EUR в целия 
комбинат за модерниза-

▶

ция на всеки завод поот-
делно.

Бразилската компания 
CSN, с която тогавашни-
ят министър на икономи-
ката Петър Димитров 
водеше разговори.

Индийско-канадската 
компания “Есар Стийл” е 
представила програма как 
да оперира с дружеството 
до 2012 г., но категорично 
отказа да поеме стари 
задължения.

▶

▶

Срокът за оглед на 
активите е прекалено 
кратък, смятат 
експерти 

Притежаваният от Вален-
тин Захариев “Интертръст 
холдинг”, който преди 
време искаше прокатното 
производство на “Креми-
ковци”, отново проявява 
интерес към комбината. 

Неизвестни
Според Роберто Младенов, 
изп. директор на “Интер-
тръст холдинг”, не е много 
ясно какво точно е останало 
от “Кремиковци”. “Чухме, 

че са продадени гара “Про-
катна”, бюро “Оборудва-
не”, хвостът, табанът - все 
възлови неща, но дали е 
вярно, ще стане ясно от 
документацията”, казва той. 
По думите му също така е 
много важно как точно са 
замразени доменните пе-
щи и дали може отново да 
заработят.

Посоченият срок да се 
проведе търгът на 13 сеп-
тември, а до 10 септември 
да се прави оглед на обо-
собената за продажба част 
е прекалено кратко време, 
за да се направи качествен 
дю дилиджънс от когото и 
да е, смята Младенов. 

покана
Преди десетина дни ми-
нистърът на икономика-
та, енергетиката и туриз-
ма Трайчо Трайков вече 
покани представители на 
“Арселор Митал” да участ-
ват в търга за активите на 
металургичния комбинат 
“Кремиковци”. В Белгия 
той се срещна с Майкъл 
Вурт, член на съвета на 
директорите, и Роланд Вер-
стапен, вицепрезидент по 
международните въпроси 
на компанията, при по-
сещението си в Льовен 
за участие в заседание на 
Съвета на ЕС по конку-
рентоспособност. Основен 

ангажимент на държавата 
е да осигури прозрачен и 
законосъобразен процес за 
продажба на имуществото 
на металургичния комби-
нат, заяви тогава министър 
Трайков. 

“Арселор Митал”, който е 
собственост на най-големия 
брат от фамилията Митал - 
Лакшми, заяви интерес към 
продажбата на активи още 
преди две години. Компа-
нията обаче предпочиташе 
фалиралият комбинат първо 
да мине през процедура по 
несъстоятелност, а след то-
ва да бъде продаден. Прави-
телството на Сергей Стани-
шев е провалило процеса, 

коментира сега министър 
Трайков. Той е уверил ме-
ниджмънта на “Арселор 
Митал”, че сегашното бъл-

гарско правителство “от-
дава голямо значение на 
индустрията в структурата 
на икономиката”.

Имаме подозрение, че част от активите на комбината “Кремиковци” са само на 
хартия и в действителност ги няма, каза Виктор Деменюк  СнИмкА мАРИнА АнгЕловА

▶
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Козметичната 
компания обжалва 
решението на 
Апелативния съд в 
Пловдив

Сапунената опера около за-
късалото козметично пред-
приятие “Ален мак” АД 
продължава с пълна сила. 
Водените дела между обли-
гационерите на компанията 
и собствениците стигнаха 
до най-високата инстанция 
в България - Върховния ка-
сационен съд (ВКС). Това 
стана ясно от съобщение 
на сайта на Апелативния 
съд в Пловдив, според което 

Върховният касационен съд ще решава спора 
около несъстоятелността на “Ален мак” 

Американската 
компания иска да 
построи в България 
най-големия соларен 
парк в Европа

Дни след като подкрепи 
Chevron за добива на шис-
тов газ в България, амери-
канският посланик Джеймс 
Уорлик рекламира и вто-
ра американска компания. 
AES иска да построи край 
Силистра най-големия со-
ларен парк в Европа, но 
има проблем с диалога с 
правителството, съобщи 
американският посланик 
Джеймс Уорлик. Проектът е 
на стойност 400 млн. USD, 
а мощностите му ще възли-
зат на 80 MW. Компанията 
не знае нито дали може да 
получи терена, нито има 
отговор на искането си за 
законодателни промени.

Фиксирана тарифа
AES настояват за поправка 
в закона за възобновяемите 
енергийни източници по 
отношение на регулация-
та на цените на енергията 
от Държавната комисия за 
енергийно и водно регули-
ране. В момента ДКЕВР 
има правото всяка година да 
намалява цената на енерги-
ята от ВЕИ с до 5%, обясни 
Боб Хемпфил, изпълните-
лен директор на компани-

Американският посланик 
подкрепи проект и на AES

“Интерагро” мести 
бизнеса си в България
Една от най-големите ру-
мънски компании “Интер-
агро” мести бизнеса си в 
България, съобщи румън-
ският вестник “Евенимен-
тул зилей”. “Интерагро” 
е в Топ 3 на най-големите 
компании с частен румън-
ски капитал според размера 
на търговския оборот. Соб-
ственикът на “Интерагро” 
е заявил, че ще премести 
бизнеса си през септем-
ври. Дотогава документите 
й ще бъдат преведени на 
български.

Според изказването на Йо-
ан Никулае основната при-
чина за преместването са по-
ниските данъци. “Предпочи-

там да давам плосък данък 
10% и да плащам данъци на 
българската държава, а в Ру-
мъния да давам само данък 
сгради”, коментира Никулае. 
Другите причини за реше-
нието му са, че румънските 
тайни служби оказват натиск 
върху бизнесмените. 

Според “Евениментул 
зилей” вече се наблюдава 
вълна от емигриране на ру-
мънски фирми. Разочаро-
вание се наблюдава и сред 
мениджърите на клонове на 
чуждестранни компании, 
които оперират в Румъния, 
а бизнесът обвинява държа-
вата в некомпетентност, хаос 
и дилетантство. 

пловдивското дружество е 
облажвало назначения син-
дик пред ВКС.

първо обжалване
Последното съдебно опре-
деление по сагата с “Ален 
мак” е именно на пловдив-
ския Апелативен съд, като 
магистратите решиха да на-
значат Стефан Георгиев за 
синдик на предприятието. 
Това решение дойде отново 
след обжалване на отхвър-
лената от Окръжния съд в 
Пловдив молба за обявяване 
в несъстоятелност на “Ален 
мак”. Искането беше заведе-
но от ПОК “Доверие”, след 
като козметичната компания 

спря да плаща задължения-
та си по две облигационни 
емисии. Само главницата 
по дълговите книжа е над 11 
млн. лв., а ПОК “Доверие” е 
най-големият притежател на 
облигации.

мотиви
Апелативните съдии преце-
ниха, че е необходимо да се 
назначи временен синдик 
в козметичната компания, 
тъй като има опасност да 
започне разпродажба на за-
ложените като обезпечение 
имоти по първата и по-го-
ляма облигационна емисия 
на “Ален мак”. Така беше 
мотивирано решението за 

ята. Според него в другите 
европейски държави не е 
така. Желанието на ком-
панията е този текст да се 
премахне и цената, по която 
държавата изкупува енер-
гията, да бъде фиксирана 
към размера й в момента на 
инвестицията за срок от 25 
години. В същото време той 
се съгласи, че технологията 
постоянно поевтинява. На-

AES в България
Вятърен парк  
и ТЕЦ  

През 2009 г. американска-
та компания AES пусна в 
експлоатация вятърния 
парк “Свети Никола” край 
Каварна. Мощностите на 
52-та ветрогенератора 
там възлизат на 156 MW, 
а инвестицията - на 270 
млн. EUR. Това е най-голе-
мият вятърен парк у нас.

Компанията държи и ТЕЦ 
“Марица-изток 1”, която 
беше преименувана в ТЕЦ 
“AES Гълъбово”. Тя тряб-
ва да бъде пусната в екс-
плоатация през есента. 
Централата ще има два 
блока, всеки с мощност 
335 МW.

Има информация, че AES 
проявява интерес и към 
дела на италианската Enel 
в ТЕЦ “Марица-изток 3”.

▶

▶

▶

стоящото състояние създава 
нестабилност на паричните 
потоци и прави проектите 
много трудни за финансира-
не, обясни изпълнителният 
директор на компанията за 
България Анелия Ърдли. 

“просто ще отиде  
на друго място”
“Инвестицията ще направи 
България един от лидерите 

на слънчевата енергия”, ко-
ментира Уорлик и посочи, 
че ако правителството не 
даде отговор на компани-
ята, тя просто ще отиде да 
инвестира на друго място. 
“Изграждането на проекта 
ще струва на правител-
ството нула лева, т.е. не 
са необходими средства 
от бюджета.” Освен това 
избраният терен е неиз-

ползваемата земя на лети-
щето в Силистра, обясни 
Уорлик. Посланикът на-
помни целта на България за 
диверсификация на енер-
гийните източници. “Ако 
българското правителство 
отговори, AES може да за-
почнат да строят веднага”, 
каза още Уорлик. Според 
него промяната в закона ня-
ма да е единствено заради 

американската компания, 
защото има и други, които 
се колебаят да инвестират 
по същата причина. Боб 
Хемпфил посочи, че подо-
бен проблем има и френ-
ската Electricite de France, 
която има проект в Юго-
източна България, който 
е блокиран заради същата 
законова регулация. 

Филипа радионова

AES смята да инвестира 400 млн. EUR в соларния парк, обясни изпълнителният директор  
Боб Хемпфил (вляво)
▶

назначаването на синдик. 
След няколко поредни съ-

брания кредиторите на ком-
панията решиха да започне 
изпълнение на обезпече-
нията, като беше обявено, 
че ще се изчака решението 
на съда. След влизането на 
синдика обаче кредиторите 
и собствениците трябва да 
се съобразяват с неговите 
решения. На последното 
общо събрание на акционе-
рите промяната на името на 
“Ален мак” беше блокира-
на от кредиторите, тъй като 
по втората облигационна 
емисия са заложени поч-
ти всички акции на “Ален 
мак”.

Загубата на “Неохим” намалява с близо 69%
Продажбите на 
комбината се 
повишават със 
71% през първото 
полугодие

Димитровградският торов 
завод “Неохим” АД е на-
малил загубата си с 68.6% 
през първото полугодие на 
тази година, показва некон-
солидираният отчет на дру-
жеството. Отрицателният 
финансов резултат на ком-
бината се понижава до 2.6 

млн. лв. спрямо 8.15 млн. 
лв. в края на юни миналата 
година.

приходи
Продажбите на синия чип 
се увеличават със 71% на 
годишна база и за първите 
шест месеца на 2010 г. дос-
тигат 86.35 млн. лв. Общите 
приходи от дейността на 
торовия завод се повишават 
със 71.4% до малко над 87 
млн. лв. Разходите нарастват 
с 52% и в края на юни дос-
тигат 89.6 млн. лв. 

Все още обаче “Неохим” 
е далеч от постигнатите ни-
ва на основните финансови 
показатели отпреди кризата. 
В края на юни 2008 г. прихо-
дите на завода достигнаха 
180.7 млн. лв., като тогава 
дружеството отчете печалба 
от над 39 млн. лв. От начало-
то на 2009 г. обаче резултати-
те започнаха да се влошават. 
През миналата година от 
комбината изтъкваха като 
една от причините за спада 
спрялото подаване на газ у 
нас през януари 2009 г. 

Собственици
Най-големият акционер в 
“Неохим” е “Еко Тех”, ко-
ето е собственик на 27.42% 
от капитала. “Ферт” АД 
държи 23.83% от книжа-
та, а офшорката Karifert 
International Offshore има 
17.16% от гласовете в об-
щото събрание. 

Публикуваният отчет на 
торовия завод не успя да из-
веде инвеститорите от лят-
ната летаргия и вчера сделки 
с книжата на “Неохим” не 
бяха сключени. 

СНИМКа МарИНа аНГЕлова
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Portugal Telecom продава 
Vivo на Telefonica

Portugal Telecom ще продаде 
дела си в бразилската Vivo 
Participacoes на испанската 
телекомуникационна ком-
пания Telefonica, стана ясно 
вчера. Споразумението най-
накрая беше постигнато след 
месеци преговори, отхвърля-
не на оферти и съдебни дела 
от страна на Лисабон.

Испанската компания 
вдигна за трети път пред-
ложената цена и така сдел-
ката ще се осъществи за 7.5 
млрд. EUR. Сумата ще бъде 
изплатена на три части, ка-
то последната вноска ще е 
през октомври 2011 г. С по-
следната ревизия офертата 
на Telefonica вече нарасна с 
32% от началото на прего-
ворите. Portugal Telecom ще 
използва част от сумата, за 
да закупи 22.4% от бразил-
ската телекомуникационна 
компания Oi.

Стратегия
Придобиването на контрол 
във Vivo е стратегически ва-
жно за Telefonica, тъй като 
това е най-големият безжи-
чен оператор в Бразилия. 
Целта на испанския телеком 
е да я слее със своята мест-
на компания за стационарна 
телефония Telesp. Бързо раз-
виващият се пазар в латино-
американската държава оси-
гурява добри перспективи за 
Telefonica, особено на фона 

на спадащия бизнес в Испа-
ния. Важността на сделката 
за телекома се потвърждава 
от последната оферта, комен-
тираха анализатори.

апетити
Значението на бразилския 
пазар и за Portugal Telecom 
се доказва от резултатите 
на компанията. Приходите 
от продажби в Бразилия са 
нараснали с 27% през пър-
вото тримесечие, докато про-
дажбите в Португалия са се 
свили с 3.6%. Младото насе-
ление и сравнително слабото 
проникване на мобилни те-
лефони обясняват апетитите 
към този пазар. Покупката 
на дял в Oi ще позволи на 
Portugal Telecom да запази 
позициите си в страната. 
Португалската компания ще 
плати до 3.7 млрд. EUR за но-
вото си акционерно участие 
в Бразилия.

перспективи
Vivo е лидер на пазара на 
мобилните комуникации в 
страната. Клиенти на ком-
панията са 30% от около 
180 млн. абонати на мобил-
ни услуги. Конкурентите 
на оператора обаче бързо 
напредват, като залагат на 
предлагането на комбинация 
между стационарни телефо-
ни, интернет, телевизия и 
мобилни услуги.

Boeing и Lockheed с противоположни резултати

апетитната хапка Vivo ще позволи на Telefonica да засили позициите си на ключовия пазар Бразилия 
        Снимки bloomberg

▶

Испанската компания 
отново вдигна офер-
тата си за бразилския 
безжичен оператор

резултатите на Boeing са добри, но само на фона на свитите обороти в 
ключови бизнес сегменти, смятат от ръководството на американския гигант
▶

Изпълнението на 
държавни поръчки 
спасява гигантите от 
срив на приходите

Световният лидер в пре-

доставянето на услуги за 
отбраната и сигурността, 
американската Lockheed 
Martin, обяви ръст от 12% 
в печалбата си за второто 
тримесечие на 2010 г. Ком-
панията отчете положите-

лен финансов резултат от 
825 млн. USD, или 2.22 
USD на акция. За същия 
период година по-рано ги-
гантът реализира 734 млн. 
USD печалба (1.88 USD на 
акция).

по всички фронтове
От една страна, Lockheed 
обяснява добрите резул-
тати с нарасналите при-
ходи във всичките четири 
бизнес направления - во-
енни самолети, сателити, 
боеприпаси и друго во-
енно оборудване. Общо 
постъпленията са скочили 
с 3% до 11.44 млрд. USD. 
От друга страна, пред-
ставители на компанията 
оцениха като ползотвор-
но и сътрудничеството с 
държавни институции по 
правителствени проекти 
като преброяването на 
населението в САЩ през 
2010 г. Работата с амери-
канското министерство на 
енергетиката пък е довело 
до 6% ръст на продажбите 
в отделите, които предос-
тавят глобални решения 
в сферата на информаци-
онните технологии. Друга 
мярка, чрез която гигантът 
е успял да подобри финан-
совите си показатели, е 
орязването на разходите 

и продажбата на две под-
разделения - Enterprise 
Integration Group и Pacific 
Architects and Engineers. 
Поради очаквания спад на 
постъпленията след двете 
продажби компанията е 
понижила прогнозата си 
до края на годината. 

Конкуренция
Не толкова добри са ре-
зултатите на друг амери-
кански гигант - произво-
дителя на самолети Boeing 
Co. С 21% до 787 млн. 
USD е спаднала печалбата 
на групата през второто 
тримесечие. За сравнение 
приходите от продажби са 
се свили с 9% - от 17.15 
млрд. USD за същия пери-
од на миналата година до 
15.57 млрд. USD. Спадът 
в печалбата на акция е 
още по-голям - 25% (от 
1.06 USD до 1.41 USD). 
Според главния изпълни-
телен директор на Boeing 
Джим МакНърни триме-
сечието отразява добро 

представяне, но на фона на 
производствена оптимиза-
ция и намалени обороти в 
ключови бизнес сегменти. 
Такива са самолетите за 
търговската мрежа (12% 
спад на приходите до 7.4 
млрд. USD), космическата 
индустрия и национална-
та сигурност (10% до 5.9 
млрд. USD) и поддръжката 
на въздушни машини (3% 
до 2 млрд. USD).

непроменени  
очаквания
Компанията не е ревизи-
рала финансовите си прог-
нози за годината. Очак- 
ваните приходи остават 
в диапазона 64-66 млрд. 
USD, което прави 3.5-3.8 
USD на акция. Най-голяма 
тежест се очаква да имат 
отбранителният сегмент 
на компанията (очаквани 
приходи от 32-33 млрд. 
USD), както и продажбите 
на самолети за търгов-
ската мрежа (31-32 млрд. 
USD).

Отличник
Силен ръст  
на печалбата 
отчете Vivo

Чистата печалба 
на Vivo Participacoes 
▶

достигна 236 млн. brl 
(133.5 млн. USD) през 
второто тримесечие на 
2010 г. спрямо 181.7 млн. 
brl за същия период на 
миналата година.

Продажбите на 
компанията са се 
▶

увеличили с 9.9% и са 
достигнали 4.4 млрд. brl.

След обявяването на 
сделката между Portugal 
Telecom и Telefonica 
преференциалните акции 
на Vivo поскъпнаха с 3.8%, 
а обикновените акции 

▶

скочиха с 11%.
интегрирането 

на Vivo с Telesp ще 
доведе до съкращаване 
на разходите и 
възможности за по-
добри приходи, смятат 
анализатори.

▶
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ЕК подкрепя промените в 
газовия сектор на Украйна
Брюксел иска още ре-
форми и ново законо-
дателство от Киев

Европейската комисия (ЕК) 
приветства, макар и плахо, 
новия закон за регулиране 
на газовия сектор на Украй-
на, подписан преди дни от 
президента Виктор Януко-
вич. Брюксел го определи 
като “първа стъпка” към 
серия от реформи, които 
може да намалят зависи-
мостта на страната от вноса 
на руски газ и да доведат до 
повече чужди инвестиции в 
икономиката. 

“Наскоро приетият закон 
е положителна отправна 
точка. Той трябва да бъде 
последван от ефективни 
реформи, които да включ-
ват ново законодателство 
относно обществените 
поръчки и независимо ре-
гулиране на енергийния 
сектор”, коментира евро-
комисарят по енергетиката 
Гюнтер Йотингер при посе-
щението си в украинското 
черноморско пристанище 
Одеса. 

Натиск 
Международният валутен 
фонд (МВФ) и Европей-
ският съюз (ЕС) притис-
кат Украйна за реформи в 
газовия сектор. Те трябва 
да приведат страната в съ-
ответствие с европейските 
стандарти. Миналата годи-
на Украйна избегна колапса 
на икономиката благодаре-
ние на финансовата помощ 
отвън. 

Около 80% от руския газ 
за Европа минава през Ук-
райна. През 2006 и 2009 г. 
имаше две големи прекъс-
вания на доставките зара-
ди спор между Москва и 
Киев относно цените и това 
накара Европа да засили 
интереса си към бившата 

Ръстът в Европа е най-
малък в сравнение с 
другите региони

Международният въздушен 
трафик на пътници е скочил 
с 12% през юни тази година 
спрямо същия месец на 2009 
г. Това показва, че авиацион-
ната индустрия се възстано-
вява по-бързо от очакваното, 
сочи доклад на Международ-
ната асоциация за въздушен 
транспорт (IATA). 

Въпросът е колко дъл-
го индустрията ще може 
да поддържа двуцифрения 
ръст, коментира генерални-
ят директор на IATA Джова-
ни Бисиняни. Бизнес дове-
рието остава високо и няма 
признаци възстановяването 
да тръгне надолу. Изтича-
нето на някои държавни 
стимули обаче може да до-
веде до известно забавяне 
през следващите месеци. 

Региони
IATA обединява 230 авио-

линии по целия свят и 
държи 93% от междуна-
родния въздушен трафик. 
Данните в доклада показ-
ват големи регионални 
различия при съживява-
нето на бранша. Например 
ръстът на възстановяване 
в Европа е два пъти по-
малък от този в района 
на Азия и Тихия океан. 
Извън Стария континент 
всички региони отчитат 
двуцифрен скок на пътни-
копотока. 

Товари 
Международните товар-
ни превози през миналия 
месец са скочили с 27% 
на годишна база, което 
е по-малко спрямо 34-те 
процента нарастване през 
май, но с 6% над най-голя-
мата стойност в началото 
на 2008 г. преди началото 
на рецесията. Икономи-
ческото възстановяване 
продължава да увелича-
ва търсенето, заявиха от 
IATA. 

Най-голямата евро-
пейска авиокомпания 
отчете 11% ръст на 
приходите

Най-голямата европейска 
авиокомпания Air France-
KLM Group отчете печалба 
за първото тримесечие на 
финансовата година благо-
дарение на ръста както при 
бизнес пътуванията, така 
и при товарните превози. 
Чистият финансов резултат 
на превозвача за периода 
април - юни достигна 736 
млн. EUR в сравнение с 
426 млн. EUR загуба година 
по-рано. Това нарежда Air 
France-KLM на второ място 
след германската авиоком-
пания Lufthansa.

Еднократно
Голямо еднократно постъ-
пление френската компания 
е получила и от дела си в 
базираната в Мадрид ком-
пания за резервация на би-
лети Amadeus. През април 

Air France-KLM излезе на печалба

Въздушният превоз 
на пътници надмина 
очакванията през юни

МВФ предупреждава 
Китай за лоши кредити
Необходими са заси-
лен надзор и по-голя-
ма прозрачност при 
отпускането на заеми

Международният валутен 
фонд (МВФ) в своя първи 
преглед на китайската ико-
номика похвали страната за 
начина, по който се справя 
с финансовата криза. Ръстът 
на икономиката е висок, 
вероятно ще бъде 10.5% за 
годината, а инфлацията е 
умерена. 

Препоръки
Международната организа-
ция обаче предупреждава 
Пекин за предизвикател-
ствата от страничните ефек-
ти в резултат на мерките за 
икономическо стимулиране, 
а именно лошите кредити. 
Общият обем на заемите от 
китайски банки достигна 
рекордните 9.6 трлн. юана 
(960 млрд. USD). Това е над 

два пъти повече от отпусна-
тите средства през 2008 г.

Фондът насочва внима-
нието към необходимостта 
от особена бдителност по 
отношение на регулирането 
и надзора на кредитирането, 
за да се избегнат провали, 
както и по-голяма прозрач-
ност при отпускането на 
средства за местното упра-
вление. 

Мнения в страната
Според китайските власти 
банките в страната са изпра-
вени пред сериозни рискове 
от просрочване на над една 
пета от отпуснатите заеми 
за местните  управленски 
структури, равняващи се на 
1.55 трлн. юана. 

Икономисти твърдят оба-
че, че наистина някои мест-
ни структури са натрупали 
по-големи дългове, откол-
кото може да върнат, но в 
национален мащаб положе-
нието не е толкова лошо. 

Законодателство
Същност на 
документа

Законът е в съответ-
ствие с декларация на 
Брюксел от март 2009 г. за 
въвеждането на европей-
ските стандарти на газо-
вия пазар на Украйна. 

Документът предвиж-
да равен достъп на всички 
играчи на пазара до газо-
проводите и газовите 
резервоари, които са соб-
ственост на страната.

▶

▶

Остават обаче ограниче-
нията за достъп на инвес-
титори, които не прите-
жават отделни компании 
за извличане, пренос и про-
дажба на газ. 

теоретично промените 
може да доведат до либе-
рализиране на газовия сек-
тор и до свободен избор на 
продавач и доставчик, но 
на практика изборът се 
определя от контролира-
ната от правителство-
то Национална комисия 
за пазар на електричест-
вото.

▶

▶

съветска република. 

Резултат  
Новият закон е приет дос-
та набързо и все още не е 
разгледан от експерти.  Ако 
отговаря на стандартите 
на ЕС, това ще отблокира 
заеми за над 1 млрд. USD от 
Брюксел и Световната бан-
ка. Киев също така ще може 
да подпише и Договора за 
енергийната общност и да 
отвори път за чужди инвес-
тиции. А за да получи заем 
от МВФ, страната трябва да 
вдигне цената на природния 
газ на пазарните нива.

Air France-KLM Group се нареди на второ място по печалба в Европа▶

Еврокомисарят по енергетиката Гюнтер Йотингер призова Украйна да позволи 
на международни компании да инвестират в подобряване на остарялата газова 
мрежа  сНимки bloomberg

▶

тя направи едно от най-го-
лемите първични публични 
предлагания в Европа на 
стойност 1.3 млрд. EUR.

Приятна изненада
Независимо от това анализа-
торите бяха изненадани от по-
стигнатия 11% ръст на прихо-

дите, които в края на периода 
достигнаха 5.72 млрд. EUR. 
Това доведе и до по-малка от 
очакваната оперативна загуба 
в размер на 132 млн. EUR. От 
компанията обявиха, че ако 
се пренебрегнат загубите от 
изригването на исландския 
вулкан в размер на 158 млн. 

EUR, печалбата достига 26 
млн. EUR.

За финансовата година, 
която приключи на 31 март, 
групата отчете загуба от 
1.56 млрд. EUR. Година 
по-рано отрицателният фи-
нансов резултат беше 814 
млн. EUR. 

Броят на запълнените с пасажери места в самоле-
тите през миналия месец достигна исторически връх 
от 79.8%

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7091,5 7145
Калай LME USD/т 19500 19325
Олово LME USD/т 1975 1994
Цинк LME USD/т 1907 1944
Алуминий LME USD/т 2045 2072
Никел LME USD/т 20725 20475
Алуминиева сплав LME USD/т 2060 2040

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1161,4 1161,8
Сребро LME USD/тр.у. 17,38 17,42
Платина LME USD/тр.у. 1534,35 1539
Паладий LME USD/тр.у. 467,9 470,9
Родий LME USD/тр.у. 2225 2300

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 78,33 77,23
Брент ICE USD/б 75,64 76,07
Газьол ICE USD/т 644 637,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,74 4,74
Бензин 95 NYMEX USD/т 705 -
Нафта NYMEX USD/т 625 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 223,40
Царевица Yellow CBT USD/т 150,10
Ечемик Feed ASX USD/т 214,90
Памук No.2 NYBOT USD/т 1689,59
Какао  NYBOT USD/т 2974,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3622,13
Соя No.2 ICE USD/т 356,68
Захар White NYSE LIFFE USD/т 572,10

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 29.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО EUR 1 1,96 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,34718 -0,01085
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,51954 -0,01077
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46056 -0,00098
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,42139 0,00155
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,22102 0,00717
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,82802 0,03276
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62457 0,00035
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,34526 0,01189
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,93837 0,00600
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69967 0,00086
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,92967 0,03663
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,67237 0,00787
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,21942 0,00307
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,71549 -0,00332
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,27126 0,00109
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75819 0,00039
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18803 -0,00138
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,71694 0,00455
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45061 0,00567
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09872 -0,00865
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,28567 0,00826
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,88103 -0,00305
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,59709 -0,00725
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,97705 0,00734
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,06322 -0,00393
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10250 -0,00056
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,66718 0,00667
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,95536 0,02779
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,50541 0,00473
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04763 -0,00724
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1748,26000 -36,89000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 29.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7319 4.7556  4.9212 4.7319 4.6373   -8.11% 14.97% -10.67% -25.71% 21.01.2008
фонд в акции 6.5772 6.6101  6.8403 6.5772 6.4457   -7.15% 14.32% -8.57% -15.36% 23.01.2008
високодоходен 10.1290 10.2809  10.5342 0.0000 0.0000   0.69% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1855    2.1855    -12.31% 27.53% -6.25% -58.84% 12.11.2007
балансиран 2.6064    2.6064    -12.38% 24.19% -7.88% -52.23% 12.11.2007

паричен пазар 11.1773  11.1717  11.1549 11.1661 11.1661 11.1717 4.00% 0.12% 6.95% 6.34% 06.10.2008
балансиран 10.6516  10.5986  10.4926 10.5456  0.0000 -1.04% 4.71% 5.34% 3.32% 06.10.2008
фонд в акции 9.6754  9.6273  9.4829 9.5310  0.0000 -6.35% 8.73% 1.41% -2.11% 06.10.2008
             
балансиран 13.3440    13.2119    -1.56% 6.45% 2.77% 6.21% 14.12.2005
фонд в акции 7.6768    7.6008    -9.26% 13.39% -5.97% -5.48% 01.03.2006
фонд в акции 4.9873    4.9379    -15.64% 11.88% -13.39% -15.85% 21.06.2006
фонд в акции 7.7228    7.4979    -5.33% 12.63% 1.58% -10.99% 05.02.2008
фонд в акции 10.7993    10.4848    2.17% 11.78% 8.58% 1.93% 05.02.2008
паричен пазар 11.9030    11.9030    4.92% 0.21% 8.90% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 79.8834    79.6038  79.8834  -3.68% 2.22% 3.18% -5.46% 20.11.2006
фонд в акции 45.8639    45.6346  45.8639  -11.62% 2.90% -8.29% -14.70% 20.11.2006
фонд в акции 63.1206    62.8050  63.1206  -8.44% 4.20% -0.12% -13.10% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.0581    96.5981    -5.20% 3.04% -3.20% -0.78% 04.01.2007
балансиран 79.8567    78.6677    -4.30% 1.91% -4.68% -7.48% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29660    1.29400    3.73% 0.83% 6.40% 5.71% 01.12.2005
балансиран 1.04808    1.04182    -2.89% 6.00% 3.09% 0.95% 01.12.2005
фонд в акции 0.71218    0.70160    -8.89% 13.56% 3.75% -7.61% 01.03.2006
фонд в акции 0.72807    0.72371    -0.80% 1.98% 1.79% -12.52% 07.03.2008
ниско рисков 1.04494    1.04181    1.86% 0.39% 3.57% 3.48% 07.05.2009

балансиран 99.8623    98.8687    -3.28% 9.39% 3.23% -0.14% 07.12.2005
балансиран 106.1940    105.1374    -3.71% 8.28% 0.50% 1.26% 06.03.2006
фонд в акции 84.7504    83.4886    -6.44% 13.61% 2.53% -1.90% 20.06.2005
паричен пазар 120.7626    120.7626    5.12% 0.64% 6.95% 7.11% 31.10.2007
ниско рисков 92.8997    92.5285    2.90% 2.98% -5.48% -2.97% 01.02.2008
ниско рисков 105.6273  105.5218  105.2052  105.5218  3.03% 1.39% 5.36% 5.12% 01.07.2009

балансиран 4.4294     4.4030     -9.92% 10.12% 1.00%*** 4.17% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8782  0.8738   0.8717   0.8673     -17.47% 16.92% -7.62%*** -11.39% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.1012     16.9820     -8.70% 8.33% -6.73% 9.67% 28.09.2004
фонд в акции 10.6108    10.4632     -13.06% 12.45% -10.02% 1.16% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1726     1.1553     -9.49% 14.20% 2.77% 1.55% 10.05.2004
фонд в акции 0.7331     0.7223    5.08% 21.81% 28.25% -8.18% 04.10.2006
фонд в акции 0.9329     0.9191    6.39% 20.80% 4.17% -3.11% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.5229  129.3293  129.0712    2.47% 3.31% 5.12% 6.21% 04.05.2006
балансиран 13.9725  13.9725  13.8342    -7.15% 8.31% -3.97% 1.65% 17.12.2004
фонд в акции 0.7181  0.7110  0.7040    -4.17% 15.58% 3.96% -7.95% 04.05.2006
             
балансиран 785.1315    779.2577    0.67% 6.33% 10.75% -9.77% 09.05.2008
фонд в акции 703.1399    697.8795    -0.83% 7.97% 12.50% -13.46% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2023    11.2023    3.06% 1.88% 6.62% 2.56% 30.01.2006
балансиран 114.6217    114.6217    -4.50% 7.15% 3.14% 1.40% 30.01.2005
фонд в акции 6.2385    6.2385    -11.43% 16.14% 6.12% -9.97% 30.01.2006
фонд в акции 9.9052    9.9052    -1.63% 2.02% 0.37% -0.64% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.3093    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4991  0.4966  0.4941    -5.20% 8.49% -0.90% -22.95% 19.11.2007
балансиран 0.7334  0.7308  0.7282    -1.76% 3.87% 1.26% -11.02% 19.11.2007
ниско рисков 0.9876  0.9861  0.9846    2.41% 1.54% 6.07% -0.52% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2532  1.2513  1.2494     3.46% 0.38% 7.97% 5.27% 16.03.2006
консервативен 1.2769  1.2731  1.2693     4.18% 1.10% 8.96% 5.68% 16.03.2006
балансиран 0.8474  0.8440  0.8406     -2.54% 4.72% -0.14% -3.81% 16.03.2006
фонд в акции 0.6202  0.6171  0.6140     -8.09% 8.98% -4.50% -10.46% 16.03.2006
балансиран 0.7241  0.7212  0.7183     -5.13% 6.30% -4.10% -12.45% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0240  1.0240  0.9728    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1734    1.1734    2.42% 0.22% 4.12% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0166    до 90 дни  над 90 дни  0.22% 3.92% 5.83% 0.13% 12.09.2005
     1.0014  1.0115      

балансиран 7.0114    7.0114    -14.64% 11.92% -0.31% -7.73% 01.03.2006
фонд в акции 6.1525    6.1525    -12.24% 14.28% 6.41% -10.43% 01.03.2006
фонд в акции 2.8314    2.8314    0.96% 15.54% 8.50% -31.66% 05.04.2007
консервативен 10.4249    10.4249    -0.04% 1.76% 1.29% 2.59% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7472 0.7436 0.7417                                        0.7362               0.7362  0.7399  0.7215 1.46% 13.20% 4.83% -7.05% 22.05.2006
фонд в акции 0.4263 0.4242 0.7417                                         0.4200             0.4200  0.4221  0.4116 2.19% 17.74% 16.89% -23.48% 02.05.2007
фонд в акции 101.3107  100.0661  99.3194    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.0199    319.5399    2.55% 0.24% 4.79% 7.21% 17.11.2003
ниско рисков 13.1166    13.0510    1.13% 3.02% 6.51% 6.09% 27.12.2005
балансиран 11.8064    11.6883    -1.87% 6.18% 4.76% 3.69% 27.12.2005
фонд в акции 8.1220    8.0408    -5.81% 12.38% 4.71% -4.21% 07.09.2005
балансиран 20.4952    20.4952    1.06% 3.70% 4.36% 0.88% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4406    6.4084    -4.83% 6.62% -1.59% -13.01% 01.06.2007
балансиран 7.8146    7.7755    -4.03% 6.09% -0.58% -7.52% 01.06.2007
консервативен 11.4795    11.4509    5.57% 3.07% 10.67% 4.79% 04.09.2007
             

фонд в акции 1.1574    1.1342    -5.39% 6.34% -1.84% 3.86% 18.09.2006
балансиран 1.0184    1.0083    -3.32% 3.82% -0.42% 0.86% 10.06.2008

За	дата	28.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,61 1127,45

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	28/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,128345 € 1,150912 € 1,122703
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,885175 € 0,902879 € 0,880749

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,831017 € 0,847637 € 0,826862

Цените са валидни за поръчки, подадени на 23/07/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	29/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,13  лв. 1,13  лв. 1,13 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 29/07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	28.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0166	лв. 1.0014	лв. 1.0115	лв. 0,22% 5,83%

Сентинел	-	Рапид 1,1734	лв. 1,1734	лв. 2,42% 4,12%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	27		юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

27.07.2010	г.

157,01 156,24 155,48 155,09 153,18 153,18   
11,85 11,79 11,73 11,70 11,56 11,56   
84,51 84,10 83,69 83,28 82,05 82,05   
98,94 98,46 97,98 97,50 96,06 96,06   
758,07 754,39 750,71 747,03 735,99 735,99   
163,76 162,98 162,20 161,42 155,96 155,96   
78,84 78,46 78,08 77,71 75,81 75,81   
152,41 151,68 150,95 150,21 146,55 146,55   
301,44 300,01 298,57 297,14 287,09 287,09   
189,17 188,27 187,37 186,47 180,16 180,16   
230,62 229,52 228,43 227,33 219,64 219,64   
80,60 80,21 79,83 79,45 76,76 76,76   
231,97 230,86 229,76 228,65 220,92 220,92   

до	15.00	ч.	на	26.07.2010	г.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3 1,3 1,3 1,3
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,83 0,83 0,84 0,83
ЯПОНСКА йЕНА JPY 113,76 113,79 114,74 113,61
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,37 1,37 1,38 1,37
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,99 7,99 8,03 7,98
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,49 9,49 9,51 9,47
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,34 1,34 1,35 1,34
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,45 1,45 1,46 1,44
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 283,12 283,48 284,14 281,5
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,94 24,95 25,08 24,94
РУСКА РУБЛА RUB 39,26 39,28 39,38 39,26
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,01 4,02 4,02 3,99

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 28.07.2010 г.

N/A 13.2937  12.0248   8.2723 
321.1400 N/A 11.9835 8.2438 
322.7401 13.1822 N/A 8.2032 
322.7401 13.1822 11.9245 N/A 
 

Piraeus	Funds Цени за дата 26.07.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7.5934 7.3165

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0.6551 0.6312

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2.5433 2.4932

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9.1909 8.8340

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9.9791 9.6863

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10.3033 10.1003

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

понижение и по 
време на петъчната 
сесия в Ню Йорк 
достигна 76.77 USD/
б. Силните позиции 
на еврото намалиха 
интереса към чер-
ното злато

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда измерителят 
добави 118 пункта 
към стойността си. 
Добрите финан-
сови резултати на 
Canon за второто 
тримесечие  вдъх-
наха оптимизъм у 
инвеститорите

индекс на деня

0.56
▶ процента се повиши хон-
конгският индекс Hang Seng 
и достигна 21091 пункта

Стока на деня

2.26
▶ процента спечели 
цинкът по време на 
последната борсова 
сесия и достигна 1923.5 
USD/т

Руските фирми разчитат на дълговите пазари
Руските компании 
разчитат все повече на 
емитиранeто на акции и 
облигации за набиране на 
средства. Това показват 
данните на Bloomberg за 
европейския облигационен 
пазар. Причина станаха 
чуждестранните банки, 
които свиха значител-
но кредитирането при 
настъпването на финансо-
вата криза. Финансовите 
институции отпускат все 
по-малко средства, и то 
само на най-сигурните 
кредитополучатели, които 
трябва да отговарят на все 
по-строги изисквания. В 
момента руските компании 
набират 71% от нужните 
им средства чрез капи-
таловите пазари и това е 
най-високата стойност от 
1999 г. насам. По данни 
на Bloomberg през 2008 г. 
набираният капитал от този 
пазар е съставлявал 46% от 
общия, а разпределението 
между облигации и акции е 
било 60 на 40%. За Херберт 
Моос, заместник-директор 

в VTB Group, главната 
причина са опасенията на 
кредиторите, че световните 
финансови регулатори ще 
увеличат изискванията си 
към банките за резервните 
капитали. Това ги кара да 
отпускат заеми единствено 
на най-големите и най-
платежоспособните руски 
компании. Останалите 

ще трябва да разчитат на 
дълговите книжа, които са 
и с по-висока лихва.

От началото на година-
та досега стойността на 
емитираните корпоративни 
облигации е достигна-
ла 23.1 млрд. USD, a от 
продажба на акции са 
получени други 4.6 млрд. 
USD. За сравнение общото 
количество заеми за този 
период е 11.6 млрд. USD. 
До края на тази година ру-
ските компании ще издадат 
облигации на стойност 
между 10 и 12 млрд. USD, а 
отпуснатите кредити няма 
да надвишат 10 млрд. USD,  
заяви Блажей Данковски, 
вицепрезидент на Citigroup 
Global Markets Ltd. Сред 
най-ярките примери за 
зависимостта на руските 
компании от дълговите па-
зари е базираната в Москва 
банка Nomos Bank. През 
април тя е продала 350 млн. 
USD дълг при доходност от 
8.75%, след като първона-
чално е била запланувала 

Доходността 
на руските 

правителствени 
облигации с падеж 
2020 г. падна с 4 
базисни пункта до 
4.978%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ руските фирми разчитат все повече на облигацион-
ните пазари, където лихвите са по-големи

Британският паунд поскъпна за трети пореден ден

В средата на 
европейската 

сесия в сряда 
британската лира 
се котираше за 
1.5612 GBP/USD

 Калин Йорданов,  
“Карол”

▶ Добрите данни за продажбите на дребно във Великобритания през юли дадоха 
силен тласък на стерлинга

Британският паунд 
продължи поскъп-
ването си, започнало 
още през първия ден 
на новата седмица, и в 
средата на европейската 
сесия в сряда се котира-
ше за 1.5612 GBP/USD.
Основен двигател за 
доброто представяне на 
стерлинга беше докла-
дът на Конфедерацията 
на британската индус-
трия (CBI) за продажби-
те на дребно в страната 
през юли. В него се 
отчита 11 пъти по-голям 
ръст спрямо предва-
рителните прогнози и 
същевременно надмина 
с шест пъти данните за 
юни.

Въпреки че този ин-
дикатор се причислява 
към групата на второ-
степенните макроико-
номически показатели, 
регистрирането на най-

В Азия затвориха  
на зелено
Борсовите индекси в 
Азиатския и Тихоокеан-
ския регион регистрираха 
четвърта поредна пече-
ливша сесия. Причината 
за възхода са добрите 
финансови резултати за 
изминалото тримесечие 
на японската техноло-
гична компания Canon и 
американския химически 
концерн DuPont. Регио-
налният индекс MSCI 
Asia Pacific се повиши до 
най-високото си ниво от 
средата на май и нарасна 
с 1.1% до 119.36 пункта.

Най-много се пока-
чи японският индекс 
Nikkei 225 - с 2.7% до 9 
753.27 пункта. Акциите 
на Canon се търгуваха с 

Японският 
индекс Nikkei 

225 се покачи с 2.7% 
до 9753.27 пункта

ръст от 5.7%, след като 
най-големият произво-
дител на фотоапарати в 
света обяви четирикратен 
ръст на печалбата си за 
второто тримесечие.
Широкият борсов изме-
рител в Китай Shanghai 
Composite на свой ред на-
расна с 2.3% до 2 633.66 
пункта главно заради 
повишенията при индус-
триалните компании.

нива над 1.3000 EUR/
USD.
Междувременно в Гер-
мания потребителското 
доверие за август се по-
качи значително до 3.9 
пункта при предишна 
стойност от 3.6 пункта. 

В САЩ този показател 
пое в противоположна 
посока, като се пони-
жи до 50.4 пункта при 
предишна стойност от 
54.3 пункта. Същевре-
менно производственият 

Richmond Fed индекс 
се понижи до 16 от 23 
пункта. Йената поевти-
ня спрямо американския 
долар, като зелените 
пари напреднаха до 
87.90 USD/JPY, след 
като получиха подкрепа 
около 86.90 USD/JPY. 
Японската валута беше 
поставена под натиск 
на базата на очаквания, 
че Японската централна 
банка ще продължи да 
“успокоява” монетарна-
та си политика.

Цветният 
метал се 
нареди 

сред най-печелив-
шите на пазара, 
като добави 43 USD 
към стойността си. 
Големият инвес-
титорски интерес 
помогна за пости-
гането на добрите 
резултати

да направи аукцион за 
“едва” 260 млн. USD. 

Последният заем, който е 
успяла да вземе банката, 
е бил от група чуждестран-
ни финансови институции 
през 2008 г., като неговата 
стойност е била 135 млн. 
USD за период от една 
година. Според Алексей 
Третяков, директор на под-
разделението, занимаващо 
се с финансовите пазари в 
Nomos Bank, получаването 
на заем на този етап е поч-
ти невъзможно и оттам ще 
продължават да разчитат на 
европейския облигационен 
пазар, който се възстано-
вява далеч по-бързо от 
кредитния пазар.
Пикът на корпоративното 
кредитиране в Русия беше 
постигнат през 2007 г., като 
за този период междуна-
родните банки отпуснаха 
84.5 млрд. USD. Тогава 
икономиката на Русия нара-
стваше с по 8% на година, а 
кредиторите се надпревар-
ваха за пазарен дял.

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

За допълнителна 
информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, 
e-mail: reklama@pari.bg

високите му стойности 
от април 2007 г. насам 
създава предпоставки 
за добри данни и при 
основните индикатори, 
следящи потребителски-
те разходи.
Еврото отстъпи на 
американския долар във 
вторник, като се понижи 
до 1.2996 EUR/USD, 
след като срещна съ-
протива около нивото 
1.3045 EUR/USD. В 
сряда обаче търговията 
отново се движеше при 

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg
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76
▶ млрд. GBP е пазарната 
стойност на BP в момен-
та в сравнение с капита-
лизация от 123 млрд. GBP, 
отчетена преди авария-
та в Мексиканския залив

9.9
▶ млрд. USD данъчен кре-
дит в САЩ ще отчете 
британската компа-
ния заради разходите по 
почистването на нефте-
ния разлив

Търговията с акции на BP е 
поредният обект на разслед-
ване от страна на властите 
в САЩ срещу компанията. 
Петролният гигант обяви, 
че министерството на пра-
восъдието и Комисията за 
ценни книжа и фондови 
борси (SEC) провеждат „не-
официално проучване” на 
ценните книжа на BP във 
връзка с петролния разлив в 
Мексиканския залив. Компа-
нията е била предупредена 
да не предприема „значи-
телни” прехвърляния на ак-
тиви, докато не приключи 
проверката. От взривяването 
на платформата Deepwater 
Horizon преди 100 дни до-
сега пазарната стойност на 
компанията се е свила от 
123 млрд. GBP до 76 млрд. 
GBP към вчерашна дата, 
като мина и през дъното от 
56 млрд. GBP.

Възможни варианти
И BP, и щатските власти от-
казаха да дадат подробности 
за разследването. Според 
юристи обаче, цитирани 
от Reuters, може да става 
дума за много неща, като 
например дали компанията 
адекватно е информирала 
акционерите си за евентуал-
ните рискове, дали е имало 
необичайни сделки с акци-
ите на дружеството и дали 
подадените от BP отчети и 
документи са били изчерпа-
телни и точни.

Открити карти
В годишния си отчет за 2009 
г. BP посочва, че оператив-
ните рискове в дейността 
й включват евентуални пе-
тролни разливи. Ако не бъ-
дат овладени, тези рискове 
може да доведат до нараня-
ване и смърт, екологични 
щети или прекратяване на 
производството. Това може 
да провокира действия от 
страна на регулаторните 
органи, търсене на юриди-
ческа отговорност и накър-
няване на репутацията на 
компанията, пише в годиш-
ния отчет. Освен това про-
учването и добивът на нефт 
са дейност, която се влияе 

от евентуални природни 
бедствия и други непредви-
дими обстоятелства.

BP разкри, че е постигна-
ла добри оперативни резул-
тати за първата половина 
на 2010 г., но че е понесла 
сериозни щети във връзка 
с разлива, посочи главният 
изпълнителен директор в 
оставка Тони Хейуърд. През 
второто тримесечие на годи-
ната компанията обяви, че е 
спечелила 5 млрд. USD, но 
отбеляза и разходи на стой-
ност 32.2 млрд. USD по пе-
тролната авария. По думите 
на Хейуърд BP ще отчете 9.9 
млрд. USD данъчен кредит в 
САЩ в резултат на разходите 
по почистването на петното, 
тъй като местните закони 
позволяват на компаниите да 
приспадат загубите си.

Високи връзки
Междувременно вчера ста-
на ясно, че екип федерални 
следователи проучват евен-
туални връзки на „поне три” 
петролни компании с регу-
латорните власти в страната. 
Според органите това може 
да е част от причината за ка-
тастрофата в Мексиканския 
залив. В екипа са включени 
следователи от Агенция-
та за защита на околната 
среда, Бреговата охрана на 
САЩ и други федерални 
агенции. Освен BP заподо-
зрени в нерегламентирани 
контакти са и Transocean, 
която е собственик на ава-
риралата платформа, както 
и проектантската компания 
Halliburton, която е работела 
по кладенеца броени дни 
преди експлозията. Една от 
насоките на разследването е 
дали служители на агенци-
ята, която регулира петрол-
ната индустрия, не са били 
прекалено благосклонни 
към въпросните компании 
в замяна на пари или други 
стимули. Близките връзки 
на агенцията с компании 
от сектора стават ясни от 
редица документи.

Атентаторът  
от Локърби
Ден след като обяви от-

 Тони Хейуърд се оттегли от поста си на главен изпълнителен директор на BP, след като се превърна в черна 
овца за гражданите и правителството на САЩ и беше подложен на редица изслушвания и критики

 СниМкА BloomBerG

▶

САЩ удължиха списъка  
с разследвания срещу BP

В числа
Петролният 
разлив 100 дни 
по-късно

Вчера станаха 100 
дни от експлозия-
та на платформата 
Deepwater Horizon в Мек-
сиканския залив, която 
причини най-голямата 
екологична катастрофа 
в историята на САЩ. 

Аварията на обекта 
на британската ком-
пания BP стана на 20 
април.

Стотици милиони 
литри нефт се изляха 
във водите на залива, 
а милиарди долари бяха 
отпуснати за почист-
ване, показват данни на 
правителството.

▶

▶

▶

Между 400 и 800 млн. 
литра петрол са изте-
кли в залива в резултат 
на аварията.

Около четвърт от 
цялото количество е 
било събрано или изгоре-
но досега.

над 1000 км от край-
брежната ивица на 
щатите Луизиана, 
Мисисипи, Алабама и 
Флорида са замърсени.

Около 150 хил. кв. км 
федерални води в Мекси-
канския залив остават 
забранени за риболов, 
отворени са 76%.

над 15.5 млн. USD са 
отпуснатите помощи 
за малкия бизнес, който 
пострада от разлива.

BP е изплатила 240 
млн. USD щети по пов-
дигнати дела за компен-
сации досега.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Подвеждане на  
акционерите и  
подкупване на феде-
рални служители са  
най-новите съмнения

теглянето си от поста „за 
доброто на компанията”, 
Тони Хейуърд отново стана 
обект на атаки зад океана. 
Шефът на BP отказа да даде 
показания пред Сената на 
САЩ за ролята на компа-
нията в освобождаването 
на атентатора от Локърби. 
Въпросът беше повдигнат 
преди няколко седмици от 
американски сенатори, кои-
то заподозряха бизнес инте-
реси на BP в предсрочното 
пускане на Абделбасет ал 
Меграхи от шотландски за-
твор миналата година. 

Допълнително масло в 
огъня наля и съобщението 
на BP, която открито заяви, 
че заедно с други британски 
компании е настоявала за 
бързото уреждане на въпро-
са, тъй като всяко забавяне 
пречи на бизнеса й в Либия. 
Една компания, която ходи 
по тънък лед в очите на аме-

риканците заради опусто-
шаването на крайбрежието, 
би трябвало да иска изцяло 
да съдейства за изясняване 
на причините за освобож-
даването на терориста, убил 
189 американски граждани, 
заяви сенаторът Робърт Ме-
нендес.

Юридически списък
От аварията на 20 април 
досега срещу петролния 
гигант са заведени повече 
от 300 граждански дела. В 
процес са и значителен брой 
разследвания, свързани с 
разлива. Министерството на 
правосъдието вече проверя-
ва за евентуални нарушения 
на федералните закони за 
защита на околната среда. 
Наказателни разследвания 
се провеждат и от щатските 
власти в Луизиана, Мисиси-
пи и Алабама.

иглика Филипова
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Амбици-
озна, но 

постижима за-
дача е идеята да 
се създаде закон 
за европейските 
средства. Чрез 
него контролът 
върху усвояване-
то им ще е още 
по-голям. Той ще 
обедини и 20-
те нормативни 
акта, които има-
ме в момента в 
тази сфера

До края на годината 
можем да договорим 
50% от средствата, 
а разплащанията да 
достигнат 11%

Госпожо панайотова, 
вие сте начело на коми-
сията по европейските 
въпроси от няколко сед-
мици, какво успяхте да 
свършите за това време?

- Да, срокът бе кратък, но 
успяхме да проведем три 
извънредни заседания съв-
местно с други комисии. 
Трябваше да приемем ня-
колко важни ратификации, 
за да бъдат разгледани в зала 
преди ваканцията. Искахме 
в сряда (бел. ред. - вчера) да 
представим и междинния 
доклад на комисията за ус-
вояването на евросредствата 
в България за първото шест-
месечие, но поради различ-
ната динамика на парламен-
тарните заседания решихме 
да го отложим за началото на 
септември. 

Какви са основните из-
води от доклада, който 
предстои да бъде пред-
ставен?

- Той все още се изготвя, 
но акцентите са, че наистина 
трябва да се гордеем като 
държава за това, че успях-
ме значително да увеличим 
темповете на усвояване на 
европейските средства през 
последните 12 месеца - за 
този период отчитаме серио-
зен ръст както по отношение  
на договарянето, така и на 
разплащането. Ако напра-
вим съпоставка с миналата 
година по това време, тогава 
разплащанията са били едва 
около 1%, а сега те са 4.6%, 
а със средствата по иници-
ативата JEREMIE нараства 
до 7%. Тоест имаме 7 пъ-
ти по-добра усвояемост на 
средствата. При договаряни-
ята, ако миналата година по 
това време сме имали около 
10%, сега имаме над 34%. 
Според системата LOTHAR, 
чрез която се правят фи-
нансови прогнози, свързани 
с темпа на усвояването на 
еврофондовете, до края на 
2010 г. е допустимо да се 
постигнат нива между 48 и 
50% при договорените сред-
ства, а за разплащанията -  
към 11%. 

Кои от програмите са 
„отличници” и при кои ре-
зултатите не са задово-
лителни?

- Очертават се като „от-
личници” по разплащания 
Оперативна програма „Кон-
курентоспособност” заради 
тези 200 млн. EUR, пред-
видени по инициативата 
JEREMIE. Това води до ръст 
в плащанията от 317 пъти. 
Тези пари все още реално 
не са достигнали до край-
ните бенефициенти, но е 
въпрос на време, важното е, 
че правителството съумя да 
предприеме необходимите 
мерки да не бъдат загубени. 
Това е и нашата препоръка в 

▶

▶

▶

Интервю Моника Панайотова, председател на Комисията по европейски въпроси и контрол върху европейските фондове 

доклада - да се ускорят про-
цесите, за да може парите 
да достигнат до бизнеса. На 
второ място при разплаща-
нията е ОП „Регионално раз-
витие” с ръст от 6.58 пъти, а 
на трето - ОП „Транспорт” 
с 46.6 пъти ускорение на 
разплащанията.

На последно място е Опе-
ративна програма „Техни-
ческа помощ”. Имаме пре-
поръка и към ОП „Админи-
стративен капацитет” - да 
се ускори работата по нея, 
тъй като е отчетено известно 
забавяне заради преструкту-
рирането на управлението й. 
Друга наша препоръка е при 
изпълнението на отделните 
програми да се търси въз-
можно най-висока степен на 
допълняемост и генериране 
на синергични ефекти. 

програмата за разви-
тие на селските райо-
ни попада извън седемте 
оперативни, за които да-
дохте оценка. Какви са 
препоръките ви по отно-
шение на тази програма?

- Като цяло тя се движи с 
добри темпове, така че по 
отношение на нея нямаме 
конкретни препоръки.

Каква е цялостната 
оценка, която бихте по-
ставили на процеса, свър-
зан с усвояването на 
средствата от ЕС за пър-
вото полугодие?

- Когато сравнявам темпо-
вете с предишните години, 
смятам, че българското пра-
вителство върви към шести-
ца по отношение на волята, 
ясната визия, стремежа към 
създаване на ясни правила и 
ускоряване на плащанията 
и крайните резултати. Има 
още какво да се желае по 
отношение на това сред-
ствата да достигат по-бързо 
до бенефициентите, но все 
пак е минала само една го-
дина. Седем пъти повече 
разплащания определено е 
добър старт.

Какво не достига до пъл-
ната шестица? Какви са 
основните ви препоръки 
за подобряване на рабо-
тата по програмите?

- Да се ускорят плащани-
ята и да се подобри проект-
ната подготовка, макар че 

▶

▶

▶

второто зависи и от самите 
бенефициенти, особено от 
общините. Това, което казах -  
да се стремим към ефекта на 
синергията между отделни-
те програми, което е добре 
да се използва особено по 
време на криза. Трябва до-
пълнително да се опростяват 
процедурите. Амбициозна 
задача, но смятам и пости-
жима, е, идеята да се създаде 
закон за европейските сред-
ства. Чрез него контролът 
върху усвояването на сред-
ствата ще е още по-голям, а 
от друга страна, 20-те нор-
мативни акта, които имаме в 
момента в тази сфера, може 
спокойно да бъдат обедине-
ни в него.

работи ли се в момента 
по проект за такъв закон?

- Все още не, но се мисли 
в тази посока. 

през есента трябва да 
излезе и доклад на ЕК във 
връзка с усвояването на 
евросубсидиите. и от не-
го ли очаквате шестица? 

- Надявам се да има шес-
тица и там или поне да са от-
четени политическата воля и 
обективният напредък в тем-
повете на работа на отделни-
те програми. Наскоро излезе 
доклад по данни на ОЛАФ, 
според който сме отличници 
по злоупотреби с еврофон-
довете, но е много важно да 
се има предвид, че той е по 
данни от 2009 г., т.е. отчита 
се направеното от предход-
ното правителство. Опози-
цията малко злоупотреби 
с данните от този доклад. 
Той е на база направеното 
преди. На база направеното 
сега надявам се, че наистина 
ще има обективен доклад, 
който да има и критичен тон 
за това какво още можем да 
подобрим, но ще бъде от-
четен и напредъкът, който 
е очевиден дори от самите 
цифри за ръста в договаря-
нето и разплащането.

в доклада ще бъде вклю-
чена и оценка за предпри-
съединителните програ-
ми. Там какви са конста-
тациите?

- Голяма част от средствата 
по предприсъединителните 
програми бяха спрени. Това, 
което отчитаме като положи-

▶

▶

▶
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Визитка
Коя е Моника 
Панайотова

Моника Панайотова е 
бакалавър по Международ-
ни отношения и магистър 
по Международни иконо-
мически отношения със 
специализация „Управле-
ние на международни про-
екти” от УНСС.

След дипломирането си 
до 2008 г. тя е първоначал-
но изследовател, а след 
това директор „Проекти 
и връзки с общественост-
та” в Института за ико-
номическа политика.

▶

▶

Панайотова има опит 
в изготвянето и реали-
зирането на междуна-
родни проекти и доклади 
по актуални европейски 
въпроси, както и специ-
ализации в областта на 
външните отношения.

В момента е председа-
тел на Младежката орга-
низация на ГЕРБ, член на 
комисията по външна 
политика и отбрана, а 
от две седмици предсе-
дател на комисията по 
европейски въпроси и 
контрол на европейски-
те фондове.

Владее френски и англий-
ски език.

▶

▶

▶

Заслужаваме шестица за подобреното 
усвояване на европейските субсидии

СНИМка БоБИ тошЕВ

телно, е, че има подобрение 
в комуникацията с Брюксел. 
Приоритет по отношение 
на ИСПА е автомагистрала 
„Люлин”. При актуализация-
та на бюджета гласувахме 
допълнително 62.6 млн. лв. 
за 2010 г., защото приоритет 
е изграждането на магистра-
лите. Еврокомисията изрази 
воля и за предоставяне на 
отсрочка в изпълнението на 
ключови проекти по ИСПА 
в сектори Околна среда и 
Транспорт. 

предвижда се през март 
2011 г. България да ста-
не част от Шенгенското 
пространство. Ще успе-
ем ли да спазим срока и да 
усвоим средствата, кои-
то можем да получим за 
тази цел?

- Към момента са догово-
рени 148.6 млн. EUR, а из-
платените са 68.6 млн. EUR. 
Очаквам, че през есента 
ще има най-много реали-
зирани договори в това на-
правление. Много е важно 
това, че правителството не 
позволи да бъдат загубени 
средства.

Наистина сме си заложи-
ли март като срок, но нека 
не изпадаме в конкретния 
месец, нека по-скоро кажем 
приоритет е 2011 г. да бъде 
сключено споразумението, 
така че през 2012 г. то да 
влезе в сила. По отношение 
на Шенген е много важно 
посещението на канцлера 
Ангела Меркел и послани-
ето, което ще даде тя. 

Какви са вашите цели 
и приоритети до края на 
тази календарна година?

- На първо място - предста-
вянето на доклада през сеп-
тември. След това трябва да 
започнем да подготвяме го-
дишния доклад, който да бъ-
де представен през януари -  
февруари 2011 г. Трябва 

▶

▶

да се започне работа и по 
посока на прилагането на 
принципа на субсидираност, 
защото след Лисабонския 
договор ролята на нацио-
налните парламенти става 
изключително отговорна. 
Преди реално да се разглеж-
дат актовете в Европейския 
парламент, те ще минават 
през националните парла-
менти и ако имаме забележ-
ка по даден нормативен акт, 
тя трябва да бъде направена 
в рамките на осем седмици. 
Идеята на субсидираността 
е да направим политиката на 
Европейския съюз (ЕС) по-
достъпна до гражданите, тъй 
като се предполага, че ние в 
националните парламенти 
сме в много по-пряк контакт 
с нашите граждани. 

Друга хубава тема, която 
трябва да се разработи, е за 
т.нар. гражданска инициа-
тива. Тоест ако 1 млн. граж-
дани в ЕС решат, вече ще 
могат да инициират даден 
акт. Сега е въпрос на диску-
сия от колко държави трябва 
да бъдат тези граждани. 

Иска ми се да се говори 
повече и за европейките въ-
проси. Фокусът досега е 
върху европейските фондо-
ве и това е нормално, но па-
ралелно трябва да работим 
и по посока на европейските 
въпроси. 

Дарина Черкезова
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„Дворецът” и Ботаническата градина в Балчик са най-посещаваният 
туристически обект в България

Оазис на спокойствието

„Изглежда, тук сякаш никой нищо не върши. Слънцето 
благославя това спокойно кътче, а отвъд пустинните 
улички блести морето като вълшебен килим, изтъкан от 
светлина.”

Тези хубави думи за Балчик принадлежат на Мария, 
кралица на Румъния. Днес, почти 80 години по-късно, 
именно спокойствието и красотата са първото нещо, което 
впечатлява туристите в „Двореца” - бивша резиденция на 
румънската кралица, и Ботаническата градина до него, 
която отбелязва своя 55-и рожден ден. Комплексът е най-
посещаваният туристически обект у нас. Годишно през 
него минават над 800 хил. души и все пак тук времето 
наистина сякаш е спряло.

Свят на символи
В България едва ли има друго толкова красиво място, на-
правено от човешка ръка. Дворецът и градината в Балчик 
са буквално свят на символи. Всяко нещо е поставено на 
точно определено място и е създадено с конкретни цел 
и смисъл - да прославя единството на религиите, както 
проповядва бахайската вяра, чиято последователка е била 
Мария. По многобройните издялани камъни например се 
виждат религиозни символи от християнството, исляма и 
будизма. Архитектурните елементи също не са случайни 
- някои от постройките са в арабски стил, а водните еле-
менти пък са с формата на кръст. 

Прероденото минало
След избухването на Втората световна война румънците 
напускат комплекса и взимат със себе си единствено ар-
хивите и сърцето на кралицата, съхранявано дотогава в 
малкия параклис в комплекса, каквото е било изричното й 
желание. През изминалите години на комунизъм много от 
нещата са променени - унищожено е всичко „румънско”, 
разграбени са 80% от автентичните вещи, поставено е за 
цел градината да се превърне изцяло в ботанически парк. 
Днес обаче екипът на „Двореца” е успял да възстанови 
максимално точно облика на поне част от градината по 
времето на Мария. Целият комплекс е разположен на 
близо 200 дка площ, повече от половината от тях все още 
са потънали под тежка растителност. Някога вместо нея 
там е имало малък манастир с винарна, лозя и овощна 
градина подобно на комплекса в Евксиноград. 

Преди няколко години с проект по „Красива България” 
са възстановени изцяло и седемте вили в комплекса с общо 
120 легла, а интересът от страна на туристи за почивка 
там е огромен. Както и този за сключване на бракове в 
градината, а също и за семинарен туризъм - във  вила 
„Тихото гнездо”, самата резиденция на кралицата, има 
такива условия.

екзотика в градината
Ботаническата градина на СУ съжителства къде кротко, 
къде не толкова с „Двореца”. Градината е създадена през 
1955 г. и в началото приютява едва няколко вида растения. 
Днес колекцията й е втората най-богата в Европа след тази 
на Ботаническата градина в Монако. Тук може да се видят 
уникални по своето разнообразие растителни колекции - 
екзотични представители на дърветата и храстите, кактуси 
и сукуленти, алпийски, скални и пясъчни растения, водна 
растителност, защитени и редки видове, лечебни треви и 
храсти. Особеност е оформеният кът за незрящи, който 
е единствен по вида си в България. Там са представени 
различни на допир и аромат растения, чиито имена са 
изписани и на брайловата азбука. 

Въпреки дългогодишните и не особено красиви спорове 
между двете страни те са неделимо цяло. От миналата го-
дина на входа има само една каса, след като години наред 
посетителите на Ботаническата градина се редяха на две 
опашки и плащаха две такси заради неуредици между 
Министерството на културата и Софийския университет. 
Сега цената е 10 лева, а приходите се делят поравно между 
университета и културното министерство. 

Ани Коджаиванова

Годишнина
Ботаническата 
градина навършва 
55 години   
Ботаническата гради-
на в Балчик навършва 
55 години. Началото е 
сложено на 27 юли 1955 
г., когато тя е създаде-
на като филиал на Бота-
ническата градина на 

Софийския университет 
на територията на парка 
в бившата лятна резиден-
ция на румънската крали-
ца Мария. 
Събитието се отбеляз-
ва с програма, която 
включва и изложбата 
„История на растител-
ността по Българското 
Черноморие”. Стартира-
ла едва с няколко расти-
телни вида, днес гради-

ната притежава втората 
най-богата колекция в 
Европа - над 5000 вида, 
като преди нея е само 
Ботаническата градина в 
Монако. Съществуващи-
те растителни колекции 
непрекъснато се обновя-
ват и обогатяват. В гра-
дината се провежда и 
образователна дейност - 
зелени училища, научни 
срещи и семинари и др. 
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